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چالش های برنامه هفتم توسعه؛

نیروی کار در بلاتکلیفی
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ویژه دیدگاه
روسیه هشدار داد:

 آغاز جنگ 
جهانی اتمی ؛ 

بزودی!

جزئیاتی تازه 
از روند فعالیت 

جبهه اصلاحات
وزیر خارجه روســیه ضمن اشــاره به دخالت مستقیم 
کشورهای ائتلاف ناتو در جنگ اوکراین، هشدار داد که 
بخش عظیمی از ســلاح های ارسالی به کی یف در حال 
قاچاق شدن به سراسر جهان است. سرگئی لاوروف، وزیر 
امور خارجه فدراسیون روسیه امروز )چهارشنبه( هشدار 
داد کــه دخالت غرب در جنــگ اوکراین، منجر به آغاز 
درگیری بین قدرت های اتمی جهان می شــود. لاوروف 
طی سخنرانی یازدهمین نشست بین المللی نمایندگان 

عالی امور امنیتی، گفت: »ما از پیمان نیروهای...

روز گذشته خبری منتشر شد مبنی بر آنکه اعضای حقیقی جبهه 
اصلاحات مشخص شــده اند. این افراد عبارتند از: 1.بهزاد نبوی 
2.فخرالسادات محتشــمی پور  3.محسن امین زاده 4.محمدرضا 
جلایی پور  5.عماد بهاور 6.بدرالســادات مفیدی  7.سیدحســن 
رســولی 8.معروف صمدی  9.اسماعیل گرامی مقدم  10.فاطمه 
سعیدی  11.محسن هاشمی 12.غلامرضا ظریفیان 13.محمد 
مقدم  14.آذر منصوری  15.محسن آرمین. حالا پرسش آن است 
رونــد جبهه اصلاحات با تعیین احضای حقیقی در کنار اعضای 

حقوقی که همان احزاب اصلاح طلب باشند، در ادامه مسیر ...

جزییات جدید از خبر عجیب کاخ سعدآباد؛

چه کسی فرش ها را برد؟

سفیر سابق ایران در افغانستان: 

طالبان رهاسازی آب را انجام نمی دهد
بیش از نیم قــرن از معاهده آب هیرمند بین ایران 
و افغانســتان می گذرد، معاهــده ای که با به قدرت 
رسیدن طالبان در افغانستان، بیش از پیش نادیده 
گرفته شد تا جایی که صدای اعتراض رئیس جمهور 
ایران را هم بلند کرده اســت. سیستان و بلوچستان 
درگیر خشک ســالی است و این موضوع می تواند به 
مهاجرت های گسترده از این استان به دیگر استان ها 
منجر شده و مشــکلات خلاء جمعیتی می تواند به 
مشکلات امنیتی نیز منتهی شود. این در حالی است 
که آب مورد نظر به جای جاری شدن به سمت ایران، 
به رودهای انحرافی در داخل خاک افغانستان جاری 
شده اســت. این موضوع تا چه اندازه می تواند مخل 
حسن همجواری تلقی شود؟ با توجه به این موضوع 
»خبرآنلاین« در گفت وگو با فداحسین مالکی سفیر 

ســابق ایران در افغانستان و عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلــس یازدهم موضوع 

حق آبه ایران را مورد بررسی قرار داده است.
*جمع بندی شــما از موضع طالبان در مورد 
اظهارات آقای رئیسی در مورد حق آبه ایران 

چیست؟
- مواضع رئیس جمهور متناسب با مباحث روز منطقه 
و شرایط داخلی در استان سیستان و بلوچستان بود. 
در شــرایط کنونی وضعیت آب در استان سیستان 
و بلوچستان بحرانی اســت و طالبان رهاسازی آب 
را انجام نمی دهد و عملا آن را متوقف کرده اســت. 
موضع گیری رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای 
عالی امنیت ملی، بســیار درست بود، طالبان به هر 

دلیلی بهانه گیری می کند، یک بار...
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جزییات جدید از خبر عجیب کاخ سعدآباد؛

چه کسی فرش ها را برد؟
رویداد24 نوشــت: خبرگزاری فارس از 
مفقود شدن 48 تخته فرش دستباف 
نفیس و گران قیمت از کاخ سعدآباد در 
دولت حســن روحانی خبر داده است. 
ظاهرا فرش های ارزشمند در سال های 
92 تا 95 در ساختمان حافظیه که در 
اختیار نهاد ریاست جمهوری بوده، قرار 
داشته است. پس از خبرگزاری فارس، 
سایت همشهری هم در گزارشی به نقل 
یکی از شاهدین که در همان دوران در 
ســاختمان حافظیه مسئولیت داشته 
گفته »ســال 1395 فرش ها را با یک 
دستگاه وانت مزدا بردند منزل ...« این 
رســانه در گزارش خود صاحب منزلی 
که فرش ها به آن منتقل شده را اعلام 

نکرده است.
یک منبع آگاه از دفتر حســن روحانی 
بــه این خبــر واکنش نشــان داده  و 
گفته »نهاد ریاست جمهوری به محض 
دریافت نخســتین گزارش در این باره 
در سال 1399 که سابقه امر را به دوره 
قبل از آغاز کار دولت یازدهم می رساند، 
رسیدگی لازم را انجام داده و موضوع را 
فــورا به مراجع نظارتی و قضائی ارجاع 
داده اســت. آیا طرح رسانه ای موضوع، 
سه سال بعد، بیش از آن که به گذشته 
و اصل موضــوع مربوط باشــد، برای 
انحــراف اذهان از آنچه امروز می گذرد، 

نیست؟«
او همچنیــن گفته »انتقــال هرگونه 
ســند و دارایی منقول و غیرمنقول در 
ادارات دولتی از دستورالعملی مشخص 
تبعیت می کند و هر قدر مراکز دولتی 
حساس تر باشــند، این دستورالعمل ها 
دقیق تر و حســاس تر عمــل می کند. 
چطور محموله ای از فرش توسط یک 
وانت بارگیری شــده و بــدون مجوز 
حراست نهاد ریاست جمهوری که زیر 
نظر وزارت اطلاعــات عمل می کند و 
حفاظت فیزیکی ســاختمان حافظیه 
که تماما توسط ســپاه پاسداران انجام 
می شــود، از این ساختمان خارج شده 

است؟«
چهره نزدیک به روحانی: فرش ها در دولت 

احمدی نژاد مفقود شده بودند
این منبع آگاه از رســانه هایی که ابتدا 
این خبر را منتشــر کرده اند خواسته 
اســناد خــود را در ایــن خصوص در 
اختیــار مراجع قانونــی بگذارند و نام 
فــردی که فرش ها بــه خانه او منتقل 
شده را افشــا کنند. یک منبع آگاه در 
دولت روحانی در گفت وگو با رویداد24 
گفته »این فرش ها ممکن است دوران 
آقای احمدی نژاد از ســاختمان برده 
شده باشــد و معلوم نیست چه زمانی 
این اتفاق افتاده اســت. در دوران آقای 
روحانی، پرونــده این فرش های مفقود 
شده به قوه قضاییه، دیوان محاسبات و 
هیات تخلفات ارجاع داده شد. در همان 
دوران این تخلف را شناسایی کردند و به 
آن رسیدگی کردند. حراست و بازرس 
ویژه کار را دنبال کــرده بود. الان هم 
ســال انتخابات است و از این حرف ها 
زده می شــود. می خواهند تنور را گرم 

کنند.«
ایــن منبــع آگاه گفته »ســاختمان 
حافظیه برای اجلاس ســران ساخته 
شد و همیشــه مورد استفاده مهمانان 
خارجی قرار می گرفت. انواع کنفرانس ها 

و ســمینارهای بــزرگ در آن برگزار 
می شد و مهمانان خارجی در آن اقامت 

می کردند.«
مونسان وزیر پیشین میراث فرهنگی: اگر 
فرش ها ارزش تاریخی داشت، در موزه 

نگهداری می شد
فرش های  ارزش  دربــاره  رویــداد24 
مفقود شــده با علی اصغر مونسان وزیر 
وقــت وزارت میــراث فرهنگی دولت 
روحانی در سال های 92 تا 95 گفتگو 
کرده است. مونسان گفته این ربطی به 
حوزه میــراث فرهنگی ندارد و فرش ها 
هم اگر ارزش تاریخی داشت، در موزه 

نگهداری می شد.
او در پاســخ به این ســوال که آیا این 
فرش ها بــه دلیــل ارزش تاریخی که 
داشــتند، جزو اموال تحت نظر میراث 
فرهنگی به شمار نمی رفتند؟ گفت: نه. 
این طور نیست که این فرش ها تاریخی 
بوده باشند. آنچه در اختیار میراث بوده 
خیالتان راحت باشد که سرجایش است. 
پروتکل های بسیار سختی هم در مورد 
این اموال اعمال می شود. من در جریان 
این مطلبی که مطرح شده نیستم، اما 
می دانم به موزه های سعدآباد ارتباطی 

نداشته است.

او در مــورد اینکه اگر اثــری تاریخی 
باشــد، متولی حفظ آن وزارت میراث 
فرهنگی بوده یا خیر؟ تاکید کرده اگر 
ایــن فرش ها تاریخی بــود، در اختیار 
میراث بود و در موزه های ما قرار داشت. 
اموال ما سر جایش است. امکان ندارد 
که این فرش ها اثر تاریخی بوده باشند 
و در اختیار نهاد قرار گرفته باشند. هر 
آنچه که تاریخی بــوده و اموال میراث 
فرهنگی بوده سرجایش است. آنچه در 
موزه های سعد آباد بوده سرجایش است. 
مونسان درباره 48 تخته فرش می گوید 
»نمی دانم این فرش ها اصلا چه بوده و 

به ما هم ربطی نداشته است.«
ســال 1396 محل برگزاری جلســات 
رئیس جمهور وقــت و هیات دولت را 
از خیابان پاستور به ساختمان حافظیه 

کاخ سعدآباد منتقل شد. در همان زمان 
انتقال مجل جلســات حسن روحانی 
به این مکان مورد توجه رســانه ها قرار 
گرفت. محمود واعظی رئیس وقت دفتر 
رئیس جمهور علت انتقال مجل برگزاری 
جلســات را رعایــت دســتورالعمل و 
پروتکل های بهداشتی وزارت بهداشت و 
ستاد ملی مدیریت کرونا اعلام کرده بود.

او گفته بود جلســات هیــات دولت و 
برخی از شــورا ها لازم است در فضایی 
تشکیل شــود که ملاحظات بهداشتی 
کاملاً رعایت شــود و به همین جهت 
جلسات دولت و شــورا ها در مجموعه 
حافظیه که در ســال 76 احداث شده، 
تشکیل می شود، چون در پاستور سالن 
مناسبی برای برگزاری جلسات با رعایت 
پروتکل های خاص تعیین شده از جمله 

حفظ فاصله اجتماعی وجود ندارد.
مساله به حدی بغرنج بود که منتظری 
دادستان کل کشور هم به انتقال محل 
جلسات به سعدآباد واکنش نشان داد. 
دادستان کل کشور در جلسه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا به حسن روحانی گفت: 
»به مردم توضیح دهید که چرا جلسات 
ستاد مقابله با کرونا در سعدآباد برگزار 
می شود. باید برای مردم توجیه شود که 

آیا جای مناسبی نداشتید؟«
روحانی در پاســخ گفته بــود »اینجا 
سعدآباد نیســت، حافظیه است. محله 
سعد آباد اســت، اما اینجا یک نرده با 
ســعدآباد فاصله داریم. جا نداریم چه 
کار کنیم؟ از ســوی دیگر محل جلسه 
در دوره آقای هاشــمی ساخته شده و 
مال جمهوری اسلامی است و ربطی به 
شاه ندارد، اگرچه همه ما ها هر کجا آن 
پایین هم که هســتیم )پاستور و دفاتر 
دیگر پایین شهر( هم مال آن رژیم فاسد 

بوده و ما نمی توانستیم دور بریزیم.«
ســال های  بین  حافظیه  ســاختمان 
1344 تا 1376 در زمان اجلاس سران 
کشور های اسلامی توسط نهاد ریاست 
جمهوری ساخته شــد، اما مدت ها به 
دلیل هزینه زیاد نگهــداری، بنا کاملا 

خالی بود. البته نه روحانی اولین رئیس 
جمهوری بوده که از ساختمان حافظیه 
برای برگزاری جلســات دولت استفاده 
می کرده و نه نهاد ریاســت جمهوری 
اولین نهادی که به این مجموعه تاریخی 

قدم گذاشته است.
مرکــز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی ســال 1381 گزارشی درباره 
»وضعیت حضور نهاد ریاست جمهوری 
در مجموعه ســعدآباد« تهیه کرده و 
در این گزارش به حضور ســایر نهاد ها 
در مجموعه ســعدآباد هم اشاره کرده 
اســت. در مقدمه گــزارش »وضعیت 
حضور بسیج، پادگان امام علی، بسیج 
خواهران، لشکر دوالفقار ارتش به انضمام 
نهاد ریاســت جمهوری« در مجموعه 
ســعدآباد مورد بررسی قرار گرفته و به 
این نتیجه رســیده اند که جضور این 
نهاد ها »یکپارچگی مجموعه سعدآباد به 
عنوان یک مجموعه تاریخی-فرهنگی« 

را از بین برده است.
این ساختمان به علاوه ساختمان های 
کاخ ســعدآباد که محل موزه های این 
کاخ هســتند در چهار دهه گذشــته 
بار ها مورد بهره برداری نهاد های مختلف 
از جمله نهاد ریاســت جمهوری قرار 
گرفته اند. در این گزارش تاکید شــده 
که ساختمان حافظیه به صورت کاملا 
مجزا از مجموعه سعدآباد، توسط نهاد 
ریاست جمهوری ســاخته شده است. 
ســوئیت های مجهز این ساختمان در 
دوره های مختلف روســای جمهور از 
سال 1376 به بعد برای اسکان مهمانان 
خارجی دولت استفاده می شده، اما به 
دلیل هزینه های سنگینی که نگهداری 
از این ساختمان داشته برای مدت ها بنا 

خالی مانده است.
اعتراض مرکز پژوهش های مجلس در 
گزارش سال 1381 این بوده که چرا در 
حالی که ساختمان حافظیه توسط نهاد 
ریاست جمهوری با هدف بهره برداری 
نهاد ساخته شده، دولت ها همچنان از 
دیگر ساختمان های کاخ از جمله موز ها 
برای مراســم تشریفات و پذیرایی نهاد 

استفاده می کنند.
در این گزارش به نقل از سرپرست وقت 
مجموعه ســعدآباد آقای عبدالعلی پور 
گفته شده که ساختمان اجلاس سران 
و ســاختمان تازه ســاز حافظیه، نیاز 
مراسم تشریفات و پذیرایی نهاد ریاست 

جمهوری را برآورده می کند.

خبر مفقود شدن فرش های کاخ سعدآباد بازتاب زیادی داشت. برای 
بررسی ماجرا با چند نفر از نزدیکان حسن روحانی و مسئولان دوره 
ریاست جمهوری او گفت وگو کردیم تا سرنوشت فرش های مفقود 
شده را پیگیری کنیم. مونسان وزیر وقت میراث فرهنگی می گوید: 

اگر فرش ها ارزش تاریخی داشت، در موزه نگهداری می شد

,,

۳ گزینه احتمالی برای سکانداری وزارت صمت
شنیده ها حاکی از آن است که احتمالا دولت 
طی روزهای آینده، گزینه پیشنهادی خود 
برای تصدی پست وزارت صمت را معرفی 
خواهد کرد. به نقل از دانشجو، بیش از 20 
روز اســت که وزارت صمت با سرپرســت 
اداره می شود؛ اما آخرین شنیده ها و گمانه 

زنی ها حاکی از آن است که احتمالا دولت 
طی روزهای آینده، گزینه پیشنهادی خود 
را معرفی خواهد کرد. آنطور که برخی منابع 
آگاه در مجلس شورای اسلامی می گویند، در 
بین اسامی مطرح شده برای تصدی پست 
وزارت صمت، ســه گزینه شانس بیشتری 

را برای حضور در راس این وزارتخانه دارند. 
عباس علی آبــادی مدیرعامل فعلی گروه 
»مپنا«، سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان 
و مصطفی طاهری رئیس کمیسیون صنایع 
معادن مجلس شورای اسلامی، سه گزینه 

احتمالی دولت محسوب می شوند.

جزئیاتی تازه از روند فعالیت جبهه اصلاحات
روز گذشته خبری منتشر شد مبنی بر آنکه اعضای حقیقی جبهه اصلاحات 
مشــخص شــده اند. این افراد عبارتند از: 1.بهزاد نبوی 2.فخرالســادات 
محتشمی پور  3.محسن امین زاده 4.محمدرضا جلایی پور  5.عماد بهاور 
6.بدرالسادات مفیدی  7.سیدحسن رسولی 8.معروف صمدی  9.اسماعیل 
گرامی مقدم  10.فاطمه ســعیدی  11.محسن هاشــمی 12.غلامرضا 
ظریفیان 13.محمد مقدم  14.آذر منصوری  15.محســن آرمین. حالا 
پرسش آن است روند جبهه اصلاحات با تعیین احضای حقیقی در کنار 
اعضای حقوقی که همان احزاب اصلاح طلب باشند، در ادامه مسیر چگونه 

خواهد بود؟
حسن رسولی، یکی از 15عضو حقیقی جبهه اصلاحات ایران، درباره این 
موضوع به »نامه نیوز« گفت: »سخنانی که در این گفت وگو بیان می کنم 
صرفا نظر شخصی من به عنوان یکی از اعضای جبهه اصلاحات است و 
طبیعی است که مواضع رسمی جبهه اصلاحات ایران از سوی سخنگوی 
این تشکیلات اعلام می شود. در ابتدا باید بیان کنم که من عضو آن گروه 
تصمیم گیر درباره اعضای 15نفره اشخاص حقیقی نیستم و از کم وکیف 
مباحثی که در جلسات این کارگروه صورت پذیرفته، بی اطلاع هستم اما 
پایان اسفند یعنی دوماه قبل دوره دوساله جبهه اصلاحات به پایان رسید 
و تبعا برای دوره دوساله دوم باید بخش اقلیت جبهه اصلاحات به لحاظ 
مصداقی تعیین می شدند تا دوره جدید فعالیت آغاز شود. مطلع شدم که 
کمیته نه نفره، اشخاص را تعیین کرده است و در نتیجه امروز اعضای 45نفره 
جبهه اصلاحات که شامل 31نفر دبیران کل یا نمایندگان معرفی شده از 
سوی احزاب عضو جبهه هستند و نیز 15نفر چهره های حقیقی تعیین 
تکلیف شــدند«. او ادامه داد: »من البته خدمت بعضی از دوستان عرض 
کــرده بودم که ای کاش به جای من، چهره جوان و جدیدتری را انتخاب 
می کردند اما به هر حال این مرجع اینگونه تصمیم گرفته است. طبیعتا باید 

این 45نفر طبق اساس نامه دور 
هم جمع شــوند و ارکان دوره 
جدید با رأی آنها انتخاب شوند. 
باید منتظر باشیم و ببینیم که 
آقای مهندس بهزاد نبوی که 
زحمت کار را بر عهده داشتند، 
چه زمانی دعوت می کنند و به 
محض اینکه جلسه شکل بگیرد 

و ارکان این تشکیلات برای دوره جدید تعیین تکلیف شود، فعالیت رسمی 
و تشکیلاتی جبهه اصلاحات از سر گرفته شود«.

این فعال سیاسی همچنین درباره ریاست جبهه اصلاحات بیان کرد: »قطعا 
بنده در شرایطی که بزرگانی مانند آقای مهندس نبوی و سایر دوستان 
حضور دارند، داوطلب عضویت در هیئت رئیسه نخواهم شد و درباره سایر 
مصدایقی که در گمانه زنی ها گفته شده است، به نظرم آنچه در فعالیت 
تشکیلاتی جبهه اصلاحات مطرح بوده و خواهد بود، بیش بو پیش از هر 
مسئله ای انسجام تشکیلاتی، تکریم بزرگان و حسن استفاده از سرمایه های 
اجتماعی و سیاسی بزرگانمان خواهد بود که به طور طبیعی آقای مهندس 
بهزاد نبوی به دلایل مختلف به شرطی که بتوانیم ایشان را مجاب کنیم، 
بهترین گزینه خواهند بود. در گذشــته هم اینگونه نبوده است که برای 
تعیین ارکان شاهد رقابت یا شــبه رقابت میان همراهانمان باشیم. فکر 
می کنم در ادامه هم همین روند خواهد بود؛ بنابراین همان طور که گفتم 
فعالیت جبهه اصلاحات در شرایط دشوار سیاسی امروز ایران بسیار سخت 
است و دوستانی مانند مهندس نبوی اگر مجاب شوند به نظرم در مسیر 
حفظ انسجام و ارتقای سرمایه اجتماعی جریان اصلاحات کمک شایانی 

کرده اند. به نظر من ابدا چیزی به نام رقابت بین دوستان مطرح نیست«.
او در خصوص نسبت جبهه اصلاحات با سید محمد خاتمی هم تصریح 
کرد: »هسته اصلی جبهه اصلاحات، دبیران کل احزاب اصلاح طلب هستند 
و 15عضــو مابقی با نیت به کمک آنها و ایجــاد هم افزایی به این جمع 
پیوسته اند. مجموعه این 46نفر تا جایی که من مطلع هستم، همچنان 
آقای خاتمی را محور بی بدیل سیاسی و اخلاقی جریان اصلاحات می دانند. 
من تا جایی که در جریان بوده و هستم سخنی غیر از این در بین دوستان 
مطرح نبوده و نیست. نگاه آقای خاتمی هم به این جبهه نگاه کاملا توأم 
با اعتمادبخشیدن به این تشکیلات است. پیش بینی می کنم مانند گذشته 
ضمــن اینکه آقای خاتمی به عنوان لیدر اصلاحات از هر نوع حمایتی از 
جبهه دریغ نخواهد کرد اما حسب اخلاق و منش خود ایشان به هیچ عنوان 
در پیمودن مسیر تشکیلاتی موضوعی را خارج از تشخیص عقل جمعی این 
جبهه دیکته نخواهد کرد«. رسولی در پایان درباره رویکرد جبهه اصلاحات 
به انتخابات مجلــس دوازدهم، گفت: »در دوره قبلی جبهه اصلاحات ما 
بحثی درباره انتخابات یازده اسفند سال1402 نداشتم. در دوره جدید به 
طور طبیعی با توجه به اینکه دو رویداد مهم انتخاباتی داریم، حدس می زنم 
به موضوع پرداخته شود البته راهبردهای جبهه اصلاحات در دو انتخابات 
پیشین یعنی ســال98 مجلس و 1400ریاست جمهوری کاملا شفاف و 
روشــن بوده و همچنان کارگشاست و در زمان خودش بدون کم وکاست 
توســط آقای مهدس باقری، دبیر جبهه اصلاحات و آقای دکتر شکوری 

راد، سخنگوی جبهه اصلاحات به استحضار افکار عمومی  خواهد رسید«.
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10اردیبهشت ماه بود که استیضاح فاطمی امین وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت با 162 رای موافق در مقابل 
102 رای مخالف در صحن علنی مجلس رای آورد و نمایندگان به ادامه کار وی در وزارت صمت اعتماد نکردند.

گرانی افسار گسیخته قیمت خودرو و نبود نظارت کافی بر بازار خودرو، از جمله مهم ترین دلایل استیضاح فاطمی 
امین از سوی نمایندگان خانه ملت بود. البته این استیضاح بدون حاشیه هم نبود و ادعای یکی از نمایندگان مجلس 
مبنی بر واگذاری خودرو به تعدادی از نمایندگان برای تاثیر گذاری بر نوبت اول استیضاح فاطمی امین، حواشی 
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سفیر سابق ایران در افغانستان: 

طالبان رهاسازی آب را انجام نمی دهد
جواد مرشــدی: بیــش از نیم قرن 
از معاهــده آب هیرمند بیــن ایران و 
افغانســتان می گذرد، معاهده ای که با 
به قدرت رسیدن طالبان در افغانستان، 
بیش از پیش نادیده گرفته شد تا جایی 
که صدای اعتراض رئیس جمهور ایران 
را هم بلند کرده اســت. سیســتان و 
بلوچستان درگیر خشک سالی است و 
این موضــوع می تواند به مهاجرت های 
گسترده از این استان به دیگر استان ها 
منجر شده و مشکلات خلاء جمعیتی 
می تواند به مشکلات امنیتی نیز منتهی 
شــود. این در حالی است که آب مورد 
نظر به جای جاری شــدن به ســمت 
ایــران، به رودهــای انحرافی در داخل 
خاک افغانستان جاری شده است. این 
موضوع تــا چه انــدازه می تواند مخل 
حسن همجواری تلقی شود؟ با توجه به 
این موضوع »خبرآنلاین« در گفت وگو 
با فداحســین مالکی سفیر سابق ایران 
در افغانستان و عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم 
موضوع حق آبه ایران را مورد بررسی قرار 

داده است.
*جمع بندی شما از موضع طالبان 
در مورد اظهارات آقای رئیسی در 

مورد حق آبه ایران چیست؟
- مواضــع رئیس جمهور متناســب با 
مباحث روز منطقه و شــرایط داخلی 
در استان سیســتان و بلوچستان بود. 
در شــرایط کنونــی وضعیــت آب در 
استان سیســتان و بلوچستان بحرانی 
است و طالبان رهاســازی آب را انجام 
نمی دهد و عمــلا آن را متوقف کرده 
رئیــس جمهور  اســت. موضع گیری 
به عنوان رئیس شــورای عالی امنیت 
ملی، بسیار درســت بود، طالبان به هر 
بهانه گیری می کنــد، یک بار  دلیلــی 
می گوید آب نیســت، در حالی که اگر 
آب نباشد، چرا آب را رهاسازی و مسیر 
آن را به سمت شوره زارهای »گود زره« 
منحــرف می کند. در مجمــوع آن ها 
تمکین نمی کنند و قواعد بین المللی را 

نمی پذیرند.
*علت این عدم تمکین چیست؟

- آن ها نه ساختاری دارند و نه مجلسی، 
این موضوع معضل است. نظر ما بر این 
بود که این موضوع حق آبه یک موضوع 
حاکمیتی است و حتما باید در همان 
دستگاه های حاکمیتی و شورای عالی 
امنیت ملی پیگیری شــود که موضع 
گیــری آقای رئیس جمهور هم همین 

بود.
*شما به نداشــتن ساختار اشاره 
داشــتید،پیش تر هم وزیر کشور 
را  مرزها  اصلا  طالبان  بودند  گفته 
نمی شناسد.علت عمده مشکلات 

ما با طالبان را در چه می بینید؟

- قبلا افغانســتان دولت منســجم و 
قوی داشت که همه قواعد بین المللی 
همســایگی را قبول داشتند، در مورد 
آب رئیس جمهور افغانستان به رئیس 
جمهور آن زمــان ما اعلام کرد که اگر 
حتی یک قطره آب داشته باشیم، نصف 
آن، مال برادرهای ایرانی است. اما امروز 

طالبان پذیرای قواعد نیست، حتی به 
مرزهای ما تعرضاتی می کنند و ایران تا 
کنون توانسته با این قضایا مدارا بکند و 
الآن دیگر به جایی رسیده که نظر دولت 
ایران و خیلی از کشــورهای همسایه و 
حتی مجامع بین المللی بر این اســت 
که طالبان باید دنبال یک دولت فراگیر 
باشــد. چنین دولتی می تواند ثبات و 
با همســایگان داشته  رویکرد مثبتی 
باشد. چنین دولتی الآن وجود ندارد و 
در حال حاضر هر کدام از مناطق حوزه 
مرزی افغانستان، خودشان نظریات شان 
را عملی می کنند و این یکی از مشکلات 

موجود بین ما و افغانستان است.
ما  معتقدند  سیاســیون  *برخی 
در زمانی که سفارت را به طالبان 
تحویل می دادیم باید ضمانت های 
لازم را از آن هــا می گرفتیــم که 

نگرفته ایم؟
- ما امتیازات زیادی به طالبان داده ایم 

و یکی از آن ها سفارت اســت، آن ها نیز 
به تعهدات واقعی خود عمل نکرده اند. 
آن ها اغلب دنبال امتیازگیری هستند، 
ولی خودشــان حاضر نیســتند امتیاز 

بدهند.
*آیا امیدی هست که مشکل آب 

هیرمند حل شود؟
- به هر حال باید این کار انجام شود چون 
ما یک شرایط بحرانی در منطقه داریم. 
بعــد از صحبت آقــای رئیس جمهور، 
موظف  کشــور،  مختلف  دستگاه های 
هستند به آن چه ایشان فرمودند عمل 

کنند و آن را به مرحله اجرا برسانند.
نماینــدگان مجلس  از  *یکــی 
در  افغانی  میلیــون  بود ۷  گفته 
طالبان  آیا  می کنند  زندگی  ایران 
محاســبه ای بر روی این موضوع 
دارد کــه برگرداندن این تعداد به 

کشورشان به چه معنایی است؟
-کلیــت دادن به این حــرف نیاز به 
بررســی دارد اما اینکه ما هزینه های 
هنگفتی می دهیم یک واقعیت اســت 
و آن ها از هــر امکاناتی که ملت ایران 
دارد، برخوردار هستند و از آن استفاده 
می کنند و هزینه ســنگینی بر دوش 
ماست. این ها را باید طالبان لحاظ کند 

که نمی کند.

وضعیت آب در استان سیستان و بلوچستان بحرانی 
است و طالبان حق آبه ایران را عملی نمی کند و 

رهاسازی آب را انجام نمی دهد و عملا آن را متوقف 
کرده است

,,

فاکس نیوز: بایدن به دنبال معامله با ایران به قیمت اسرائیل، عربستان سعودی است
جیمز فیلیپس، پژوهشــگر ارشد سیاست 
خارجی در بنیاد هریتیج معتقد است بسیاری 
از فلسفه سیاســت خارجی بایدن از دولت 
اوباما الگوبرداری شده اســت. او در این باره 
می گوید: »بخش عمــده ای از دولت بایدن 
از افرادی تشکیل شــده است که در دولت 

اوباما نیز خدمت کرده اند، که نتیجه آن این 
است که بایدن به دنبال یک معامله با ایران 
به قیمت اسرائیل، عربستان سعودی و دیگر 
شرکای واشنگتن است.« فیلیپس به فاکس 
نیوز گفت: سیاســت خارجی دولت بایدن 
اساساً اجرای مجدد سیاست خارجی اوباما، به 

ویژه در خاورمیانه است. او مانند اوباما به دنبال 
کم اهمیت جلوه دادن تهدیدات ایران است، 
در حالی که عقب نشینی نیروهای آمریکایی 
در خاورمیانه را با عنوان بخشــی از حرکت 
»محور« به سمت اقیانوس هند و اقیانوس 

آرام و ظاهراً برای مهار چین توجیه می کند.

منتظر جنگ ایران و افغانستان باشیم ؟
وزیر کشور در پاسخ به این پرسش که اگر 
افغانستان در زمینه حقابه بدعهدی کرده 
باشد چه اقدامی لازم است؟ تصریح کرد: 
صحبت های آقای رئیس جمهوری در این 

زمینه به اندازه کافی گویا بوده است.
احمــد وحیدی در حاشــیه جلســه 
روزگذشــته هیئــت دولــت در جمع 
خبرنگاران درباره آخرین وضعیت پرونده 
شــهادت 5 مرزبان کشــور، اظهار کرد: 
این یک اقدام جنایتکارانه بود که حتماً 
برخورد جدی و قاطع با عاملان، حامیان و 

مشوقان آن انجام می شود.
وی درباره ملاقات با وزیر امنیت عمومی 
ویتنام نیــز گفت: این ملاقــات درباره 
تعاملات دوجانبه بود. نکات مشــترکی 
بین دو کشور در سطح روابط بین الملل 
وجود دارد و مواضع نسبتاً مشترکی در 
بعضی مقاطع از سوی ویتنام در حمایت 
از موضع ایران اعلام شــده و ایران هم از 

آنان حمایت کرده است.
وزیر کشور ادامه داد: در راستای توسعه 

روابط دوجانبه یک تفاهم نامه امنیتی بین 
وزارت کشور و وزارت امنیت ویتنام امضا 
شد. همچنین یکی، دو مورد تفاهم نامه 
بین وزیر دادگستری ما و آنان امضاء شد.

وحیدی در پاســخ به پرسشــی درباره 
جلوگیری از وقوع ناامنی ها در مرزهای 
شرقی کشور، گفت: ما تفاهمی در سطح 
وزارتخانه های مربوطه ایران و پاکستان 
داریم و کنســول مشترک هم تشکیل 

دادیم. در ســطح اســتانی در سیستان 
و بلوچســتان و قرارگاه قــدس با ارتش 
پاکستان ارتباطات برقرار است و آنان هم 

از اتفاقی که افتاد اظهار تأسف کردند.
وی تصریح کــرد: پاکســتان باید این 
همکاری  را داشــته باشد که افرادی که 
مرتکب این جنایت شــده اند به سزای 
اعمالشان برسند. ارتباطات برقرار است 
امــا در صحنه عمل باید پاکســتانی ها 

همکاری کننــد تا عوامــل این حادثه 
مجازات شوند. اگر ضرورتی باشد حتماً 
تردیدی نمی شــود که بــرای پیگیری 
تفاهم نامه خودمان به پاکستان سفر کنم 
اما الان این ضرورت فعلاً وجود ندارد. وزیر 
کشور در پاسخ به پرسشی درباره اصلاح 
قانون انتخابات مجلس، اظهار کرد: چون 
قانون جدید هنوز به تصویب نرسیده ما 
بر اساس قوانین موجود باید عمل کنیم. 
برای کسانی که باید برای کاندیداتوری 
مجلس استعفاء دهند، فرصت شش ماه 
قبل از ثبت نام وجود دارد. بر این اساس 
ما بر مبنای قانون موجود کارمان را جلو 
می بریم اما اگر قانون جدید تصویب و در 
آن تغییراتی ایجاد شد بنا بر آن کارهای 

جدیدی را انجام می دهیم.
وی در پاســخ به این پرســش که اگر 
افغانستان در زمینه حقابه بدعهدی کرده 
باشد چه اقدامی لازم است؟ تصریح کرد: 
صحبت های آقای رئیس جمهوری در این 

زمینه به اندازه کافی گویا بوده است.

روسیه هشدار داد:
 آغاز جنگ جهانی اتمی ؛ بزودی!

وزیر خارجه روسیه ضمن اشاره به دخالت مستقیم کشورهای 
ائتــلاف ناتو در جنگ اوکراین، هشــدار داد که بخش عظیمی 
از ســلاح های ارسالی به کی یف در حال قاچاق شدن به سراسر 

جهان است.
ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه فدراســیون روسیه امروز 
)چهارشــنبه( هشــدار داد که دخالت غرب در جنگ اوکراین، 

منجر به آغاز درگیری بین قدرت های اتمی جهان می شود.
لاوروف طی سخنرانی یازدهمین نشست بین المللی نمایندگان 
عالی امور امنیتی، گفت: »ما از پیمان نیروهای مسلح متعارف 
در اروپا، به دلیل ناکارآمدی آن و به دلیل اقدامات آمریکا خارج 

شدیم«.
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی درباره تحقیقات نظامی 
آمریکا در اوکراین، اظهار داشــت: »واشــنگتن آزمایشگاه های 
بیولوژیکی را در نزدیکی مرزهای ما ایجاد کرده که معاهده منع 

تسلیحات هسته ای را نقض می کند«.
در اولین بیانیه خلع ســلاح هسته ای که روز شنبه در اجلاس 
ســران گروه 7 در هیروشــیما منتشر شــد، از روسیه و چین 
خواســته شده تا شفافیت بیشتری در مورد زرادخانه های اتمی 
خود، مشابه آنچه آمریکا، انگلیس و فرانسه انجام داده اند، نشان 

دهند.
رئیس دستگاه دیپلماسی روسیه درباره خطر تقابل قدرت های 

اتمی جهــان توضیح داد:  »ما هشــدار می دهیــم که دخالت 
غــرب در درگیری با اوکراین، منجر به خطر جنگ هســته ای 
می شــود. کشــورهای غربی اما پیام های روسیه در مخالفت با 
برخورد مستقیم قدرت های اتمی را نادیده می گیرند یا تحریف 

می کنند«.
طبق این گزارش، لاوروف با بیان اینکه کشورهای ائتلاف نظامی 
ناتو با حمایت از کی یف به طور مستقیم در جنگ اوکراین دخیل 
هســتند، اضافه کرد: »بخش فزاینده ای از سلاح های غربی که 
به اوکراین ارسال شــده اند، در حال گسترش در سراسر جهان 

هستند«.
وی ضمن اشــاره به تنش زایی عامدانه آمریکا در مسئله تایوان 
با چین، ادامه داد: »ما از واشــنگتن و بروکسل می خواهیم که 
از تصمیمــات نظامــی یکجانبه برای کاهــش تنش در جهان 

خودداری کنند«.
وزیر خارجه روسیه درباره خصومت غرب با پکن و مسکو افزود: 
»در جریــان اجلاس گروه 7، آنها هم روســیه و هم چین را به 
عنوان دشــمنان راهبردی خود نشــان داده و مدعی شدند که 

]پکن و مسکو[ تهدید موجودیتی برای آنها هستند«.
پیش از این نیز »سرگئی ریابکوف« معاون وزیر خارجه روسیه 
گفته بود که لفاظی های هسته ای گروه 7 علیه روسیه و چین، 
تنها با هدف اعمال فشــار روانی، نظامی و سیاســی بر این دو 

کشور انجام شده است.
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نرخ جدید بلیت هواپیما اعلام شد
نرخ جدیــد بلیت هواپیما، 
یــک هفته پــس از اعلام 
افزایــش 29 درصدی، در 
سایت ســازمان هواپیمایی 

کشوری بارگذاری شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایســنا، 

محمد محمدی بخش -رئیس سازمان هواپیمایی کشوری- از سال 
گذشته درباره تغییر تعرفه بلیت هواپیما گفته بود اینکه با توجه به 
افزایش نرخ ارز و درخواست شرکت های هواپیمایی، این درخواست 

در حال بررسی است و به محض نهایی شدن اعلام می شود.
با وجود این و بر خلاف پیشنهاد و در خواست های متعدد انجمن 
شــرکت های هواپیمایــی و ایرلاین ها و حتی موافقت ســازمان 
هواپیمایی، تا هفته گذشته با افزایش قیمت بلیت موافقت نشده 

بود.
در نهایــت رضا صدیق نیا -رئیس گروه دفتر نظارت بر فرودگاه ها، 
شرکت ها و موسسات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام 
کرد که نرخ جدید بلیت هواپیما سه شــنبه اعلام می شــود و در 
نهایت روز گذشته )چهارشنبه( ســازمان هواپیمایی کشوری، با 
گذشت یک هفته از زمانی که افزایش 29 درصدی به تایید ستاد 

تنظیم بازار رسیده، نرخ ها را در سایت خود بارگذاری کرد.
بدین ترتیب با تغییرات اعمال شده، برای مثال نرخ بلیت هواپیما 
برای مسیر تهران - مشهد که 982 هزار و 400 تومان بود، اکنون 
با سقف یک میلیون و 314 هزار و 800 تومان به فروش  می رسد.

حذف دلار در مبادلات ایران با روسیه
معــاون اول رئیس جمهور 
گفت: یکی از کشورهایی که 
قرار است به صورت عملی 
حــذف دلار را در مبادلات 
با آن اجرایی کنیم، روسیه 
است. در همین ارتباط نیز 

مذاکراتی را انجام دادیم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تسنیم، محمد مخبر 
درباره جزییات گفت وگوی خود با رییس بانک مرکزی روســیه 
گفت: یکی از کشورهایی که قرار است به صورت عملی حذف دلار 
را در مبادلات با آن اجرایی کنیم، روسیه است. در همین ارتباط 

نیز مذاکراتی را انجام دادیم.
معاون اول رئیس جمهور همچنین صبح امروز در در حاشیه جلسه 
هیئت دولت، درباره حذف دلار از معاملات ایران و کشورها گفته 
بود: کار بزرگی در زمینه حذف دلار در معاملات بین کشورها در 

حال اتفاق است.

احتمال افزایش سن بازنشستگی در 
برنامه هفتم توسعه

پیش بینی های  اســاس  بر 
صورت گرفته و در صورت 
تصویــب مجلــس، ســن 
بازنشستگی در برنامه هفتم 
توسعه افزایش خواهد یافت.

روزنامــه  گــزارش  بــه 
»صبــح امــروز« و به نقل 
بحــران  خبرانلایــن،  از 

صندوق های بازنشســتگی حالا جدی تر از همیشه است و همین 
موضوع ســبب شده اســت بارها بخث افزایش سن بازنشستگی 
مطرح باشد. بر اساس پیش بینی های صورت گرفته حداقل سن 
بازنشســتگی در سال اول اجرای برنامه هفتم قرار است 53 سال 
باشد. در عین حال مقرر است بر اساس ماده 66 لایحه برنامه هفتم 
توسعه، سن و ســابقه قابل قبول در تمامی حالات احراز شرایط 
بازنشستگی در کلیه سازمان ها و صندوق های بازنشستگی در طول 

برنامه هفتم به ازای هر سال شش ماه افزایش  می یابد.
یعنی اگر در سال 1403 قرار باشد اجرای برنامه هفتم توسعه آغاز 
شود، فردی که به سن بازنشستگی رسیده باید 6 ماه دیگر هم کار 
کند و حق بیمه بپردازد تا بازنشست شود. در سال 1404 فردی 
که به سن بازنشستگی رسیده باید یک سال دیگر کار کند. در سال 
1404 افراد در ســن بازنشستگی باید 1.5 سال و در سال 1405 
باید 2 سال بیشتر کار کنند. به عبارتی در یک دوره 5 ساله و به 

تدریج، سن بازنشستگی 2.5 سال افزایش پیدا می کند.

چالش های برنامه هفتم توسعه؛

نیروی کار در بلاتکلیفی

یک کارشــناس بــازار کار اعتقاد دارد 
که نباید توقعــی از برنامه هفتمی که 
با بی انگیزگــی و درعین حال تعجیل 
و اجبار نوشــته شده است، برای آینده 

کشور داشته باشیم.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرانلاین، برنامه هفتم توسعه 
که بــه تازگی متن کامل آن منتشــر 
شــده و قرار است یکشنبه هفته آینده 
به مجلس برود در احکام خود، اتفاقات 
عجیب و غریب زیــادی را رقم زده که 
با واکنش جامعه اقتصادی ایران روبه رو 

شده است.
در یکی از این اقدامات عجیب، در ماده 
15 لایحه برنامه هفتم، به کارفرما اجازه 
داده شــده تا »در سه سال اول اشتغال 
بــه کار هر فردی« حداقل دســتمزد 
به صــورت »نصفه« پرداخت شــود و 
کسورات بیمه ای او نیز به همین مبنا 
باشــد. ضمن اینکه کارفرما حق »لغو 

قرارداد« فرد را نیز داشته باشد.
کارشناسان بازار کار در واکنش به لایحه 
برنامه هفتم توسعه هشدار می دهند که 
این برنامه کاملا علیه منافع ملی است، 
چون بخش بزرگی از جمعیت کشــور 
که نیروی کار و کارگران است، نادیده 
گرفته شــدند و منافع آنان در برنامه 

هفتم رعایت نشده است.
برنامه هفتم به اجبار و از روی رفع تکلیف 

نوشته شده است
بازار  کارشناس  حاج اسماعیلی،  حمید 
کار درباره لایحه برنامه هفتم توسعه و 
تاثیر آن روی بازار کار می گوید: لایحه 
برنامه هفتم توســعه چند روزی است 
که از طرف دولت به مجلس ارائه شده 
اســت. این لایحه در شرایطی نوشته 
شــده اســت که هم مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، هم دولت و هم مجلس 
هیچ انگیزه ای برای نوشتن آن نداشتند.

وی می افزاید: خاطرتان هســت که در 
یک فضای کاملا محدود، با عجله و بعد 
از تمدید مکرر برنامه ششــم، به اجبار 
برنامه هفتم نوشته شد و حتی چالشی 
در خصــوص زمان ارســال آن نیز هم 
زمان با بودجه جاری با مجلس صورت 
گرفت و متاسفانه نتوانست قبل از برنامه 

بودجه یا همزمان با آن آماده شود.

این کارشناس بازار کار عنوان می کند: 
این نشان می دهد که یک کارکارشناسی 
دقیق و درست برای برنامه هفتم فراهم 
نشــده است و شــاید از روی یک رفع 
مســوولیت و اجبار در همه این ســه 
ارگان نام برده شده، نوشتن برنامه هفتم 

صورت گرفت.
می کند: حدود  تصریح  حاج اسماعیلی 
یک سال و نیم هست که برنامه ششم 
تمدید شده اســت، برنامه ای که خود 
به لحاظ اجرایی نیز کمتر از 25 درصد 
قابلیت اجرایــی پیدا نکرده اســت و 
تقریبا الان فاقد برنامه های میان مدت و 

بلندمدت برای اداره کشور هستیم.
وی متذکر می شود: با توجه به تجربه ای 
که از 6 برنامه گذشته داشتیم که کاملا 
ناموفق بوده و غیرواقعگرایانه نوشته شده 
و کمتر از 25 درصد آن در کشور اجرا 
شده است، نباید توقعی از برنامه هفتمی 
که با این بی انگیزگــی و درعین حال 
تعجیل و اجبار نوشته شده است، برای 

آینده کشور داشته باشیم.
اعداد و ارقام برنامه هفتم آرمان گرایانه است

ایــن کارشــناس بــازار کار در ادامه 
می گویــد: می دانید کــه برنامه هفتم 
چند مبحث اساسی دارد که اینها کاملا 
متفاوت با تجربه ای اســت که در طول 
چند برنامه گذشته و مخصوصا برنامه 

ششم اتفاق افتاده است.
حاج اسماعیلی می افزاید: رشد اقتصادی 
8 درصد، که یک ســوم آن مبتنی بر 
بهره وری اســت و ایجــاد یک میلیون 
شــغل در سال با رشــد 9.3 درصدی 
ســالانه، و کاهش نرخ تورم به صورت 
متوســط به کمتــر از 20 درصد و در 
پایان برنامه 5.9 درصد؛ اعداد و ارقامی 
است که کاملا نشان می دهد که ما یک 
آرامان گرایــی را در برنامه هفتم دنبال 
می کنیم و فاصله زیادی با واقع گرایی با 
شرایط اقتصادی کشور، امکانات کشور و 

ابزار و امکانات دارد.
تعجیل و بی انگیزگی ای در نوشتن برنامه هفتم

وی عنــوان می کنــد: دومین موضوع، 
تعجیل و بی انگیزگی ای که در خصوص 
نوشــتن برنامه هفتم صــورت گرفته، 
نشان می دهد که کار کارشناسی لازم 
در خصوص برنامه هفتم صورت نگرفته 

است و از همه ظرفیت های دانشگاهی، 
تحقیقاتی و تجربه برنامه های گذشته 

برای آن استفاده نشده است .
این کارشناس بازار کار تصریح می کند: 
در عین حال بخش هایی وجود دارد که 
نشــان می دهد که کاملا علیه نیروی 
کار استفاده شــده، با وجود اینکه این 
تجربه ها در گذشــته با شکست مواجه 
شده و کمکی به توسعه بازار کار کشور 

نکرده است.
حاج اســماعیلی می گوید: اگر بخواهم 
دقیق بگویــم، با وجود اینکــه برنامه 
ششم، که جزو برنامه های تقریبا پایانی 
ما برای رســیدن به برنامه چشم انداز 
بود که ایران را جزو برترین کشورهای 
منطقه کنــد، امروز می بینیم که ما در 
پایین ترین سطح به لحاظ اقتصادی در 

سطح منطقه هستیم.
وی می افزاید: فشارهای اقتصادی، تورم 
بالا و مشکلات عدیده به لحاظ معیشتی 
برای مردم، از نشانه های شکست چند 
برنامه گذشــته اســت. این کارشناس 
بازار کار عنوان می کند: بر این اساس، 
برنامه هفتــم باید با یک دیدگاه کاملا 
کارشناسی، منطقی و دور از آرمان گرایی 

برای کشور نوشته می شد.
فکر  تصریح می کند:  حاج اســماعیلی 
می کنم این شرایط گذشته باعث شده 
اســت که حتی ضریب جینی در ایران 
چنــد درصد افزایش پیــدا کند و این 
ناشــی از شکست برنامه هایی است که 
برای توسعه کشــور و رفاه عمومی در 

نظر گرفته شده بود.
نیروی کار فراموش شده است

وی همچنین می گوید: اما اگر مشخصا 
به بخش نیــروی کار در برنامه هفتم 
اشــاره کنم، باید به ماده 15 در برنامه 
اشــاره کنم که تاکید بــر احیای نظام 
استاد و شاگردی در بازار کار کرده است. 
طرحی که در گذشــته وجود داشته و 
مورد انتقاد بود. این کارشناس بازار کار 
عنوان می کند: خــود این طرح خلاف 
قانون کار اســت و در تعارض جدی با 
حداقل های قانونی و ضمانتی در اجرای 
قانون کار است و این باعث می شود که 

کرامت نیروی کار از بین برود.
حاج اسماعیلی می افزاید: متاسفانه ذیل 

آن شرایطی برای تســهیل و فعالیت 
کارفرمایان در نظر گرفته که کسانی که 
نیروی کار را به کار می گیرند، می توانند 
یک دوم دستمزد حداقل نیروی کار را 
به آن پرداخت کنند و این شــرایط را 
تا 3 ســال می توانند ادامه دهند، حتی 
کســورات بیمه را می توانند بر همین 
مبنا پرداخت کنند و ســنوات و سابقه 
نیروی کار را بر همین مبنا و با همین 
حداقل ها، که از حداقل های قانون کار 

کمتر هستند درنظر بگیرند.
وی ادامه می دهد: به کارفرمایان اجازه 
می دهد که قرارداشان با نیروهایی که 
استخدام می کنند، یک طرفه لغو کنند 
و قدرت چانه زنی و اظهارنظر و اراده را 
از نیروی کار در این بندها در ماده 15 
گرفته و این شرایط نشان می دهد که 
کاملا برنامه ای منسجم علیه نیروی کار 
در برنامه هفتم تدوین شده که برخلاف 
رویه ها و شرایطی است که نیروی کار 

در ایران دارد.
بحران در آینده شرایط بازار کار در ایران  
این کارشناس بازار کار عنوان می کند: 
این یک تعارض جدی با لایحه ای دارد 
کــه اخیرا دولت بر روی آن مانور کرده 
که برای امنیت شــغلی در قانون کار 
اصلاحاتی را به مجلس پیشنهاد کرده 

است.
این  می کند:  تصریح  حاج اســماعیلی 
نشان می دهد که همپوشانی و هم افزایی 
درستی برای برنامه هفتم و برنامه های 
جاری و ساری در دولت دنبال نشده و 
این برنامه ها کاملا آرمانی و غیرواقعی 
نوشته شده و اگر این اتفاقات بیفتد، نه 
تنها کمکی به توسعه بازار کار نمی کند، 
بلکه در آینده شرایط بازار کار در ایران 
را بحرانــی و عدم انگیزه در نیروی کار 
را بیشتر خواهد کرد و حتی شرایط در 
بازار کار کشور بدتر از این خواهد شد و 
بیکاری افزایش پیدا کند و مهاجرت ها 

به خارج از کشور بیشتر شود.
وی خاطرنشــان می کند: من اعتقادم 
این اســت که این برنامــه کاملا علیه 
منافع ملی است چون بخش بزرگی از 
جمعیت کشور که نیروی کار و کارگران 
است نادیده گرفته شدند و منافع آنان 

در برنامه هفتم رعایت نشده است.

پرداخت وام ۴۰۰ میلیون تومانی نهضت ملی مسکن با سود دو درصد
معاون مســکن و ســاختمان گفت: وام 
400 میلیون تومانی نهضت ملی با سود 
2 درصد به دهــک های یک و دو تعلق 

خواهد گرفت.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و 
به نقــل از مهر، هادی عباســی، معاون 

مسکن و ســاختمان در خصوص برنامه 
دولت برای حمایت از دهک های یک تا 
چهار متقاضی نهضت ملی مسکن بیان 
کرد: در شــورای عالی مسکن با حمایت 
رئیس جمهــور 400 میلیون تومان وام 
نهضت ملی مسکن با سود 2 درصد برای 

دهک های 1 و 2 مصوب شد.
وی افــزود: همچنین بــرای متقاضیان 
دهک 3 و 4 نیز وام 300 میلیونی با سود 
2 درصد مصوب شــده است. این وام ها 
برای اقشــار خاص از جمله مددجویان 

کمیته امداد و بهزیستی است.

دیدگاه
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در گفتگو با پژمان بازغی؛

وقت آن رسیده که مردم قصه های واقعی جنگ را ببینند
بسیاری از علاقه مندان فیلم و سریال، 
»پژمان بازغــی« را با نقش یک راننده 
جوان عشــقِ بازیگری به یاد می  آورند؛ 
در ســریال »آژانــس دوســتی« که 
همســرش »صدیقه« )با بازیِ ســحر 
جعفری جوزانی( مدام او را »جوادجان« 
صدا می کرد و...، شــاید هم بگوییم که 
چه جالــب! آرزوی آن کاراکتر در آن  
مجموعه سرآخر در دنیای واقعی برای 
ایفاکننده اش، برآورده شد و حالا دیگر 
»پژمان بازغی« یک چهره شناخته شده 
در عرصــه بازیگری  اســت.این بازیگر 
شناخته شده ســینما و تلویزیون یکی 
از فیلم های خاطره انگیــز دوران دفاع 
مقدس را بــازی کرده؛ نقش زینال که 
خاطرات عجیــب و غریبی هم برای او 

به جای گذاشته و شنیدنی است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از تســنیم، به بهانه این برنامه، 
آزادسازی خرمشــهر و بازی درخشان 
او در »دوئــل« لحظاتی با او گفت وگو 

داشتیم.
* از شــخصیت جواد در سریال 
»آژانس دوســتی« تا زینال ِ فیلم 

»دوئل« چقدر فاصله است؟
مســلماً فاصله اش زیاد است. هم برای 
من، هم بــرای این کار. جــواد تجربه 
اولیه ام بود و در واقع بازی در نقش جواد 
برای من یک کار تجربی بود. اما ایفای 
نقش زینال یــک کار، یک بازی و یک 
تولید حرفه ای است. برای همین است 
که می گویم خیلی تفــاوت دارد. قطعاً 
پژمــان بازغی خیلی تلاش کرده که از 
جواد به زینال حمیدآوی برسد. بازی در 
نقش زینال حاصل 10 سال تلاش من 

در عرصه سینماست.
* کار در تلویزیون سخت تر است 

یا در سینما؟
هرکدام شــرایط ویژه مــی طلبد. در 
تلویزیون ما با مخاطب عام مواجهیم و 
یک نقش از هیچ به پختگی می رســد 
اما در سینما در حداقل زمان باید نقش 
به حداکثر تعریف از آن نقش برسد. در 
واقع در تلویزیون باید خوب بازی کنی و 
بتوانی به سادگی با مخاطب عام ارتباط 
برقرار کنی. در سینما باید تلاش کنی 
که ماندگار شوی و مخاطب را به سینما 
کشــیده و او را به تماشای فیلم مجاب 

کنی.
* پژمان بازغی چرا »دوئل« را قبول 

کرد؟
بزرگترین ویژگی اش حضور احمدرضا 
درویش به عنوان کســی که ســینما 
دغدغه ذهنی و زندگی اش است و دلیل 
بعدی شخصیت زینال حمیدآوی بود. 
این شخصیت آنقدر زیبا نوشته شده بود 
که نه تنها من بلکه شــاید هیچ بازیگر 
دیگــری هم »نــه« نمی گفت. ویژگی 
بعدی فیلم دوئل حضــور تهیه کننده 
قوی آن است که از پتانسیل های موجود 
به خوبی استفاده می کرد و سرفرصت 
فیلمی ســاخته شد که یک تیم کاملًا 
حرفه ای از بهترین های سینمای ایران 

را همراه داشت.
* جنگ برای شــما چه مفهومی 

دارد؟
بزرگترین حادثه تاریخ معاصر ما بعد از 
انقلاب، جنگ است. به هر حال در زمانی 
که من بزرگ می شدم و رشد می کردم 

جنگ را حس کردم. آثار مخرب جنگ 
را هنوز می توان در خانواده ها دید. جیره 
بندی آب، برق، غذا و رفتن کاروان های 
داوطلبان به جبهه ها، تشــییع شهدا و 
بمباران چیزهایی است که در ذهن من 

باقی مانده است.
در سال های جنگ خانواده ما به علت 
شغل پدرم در بوشهر زندگی می کرد؛ به 
خاطر وجود نیروگاه اتمی و سایت بسیار 
مجهز بوشهر، دشمن علاقه زیادی برای 
تخریب این شهر داشت و کمتر روزی 
بود که صدای آژیر را نشــنویم. اگرچه 
مدرسه ها تعطیل می شدند و ما به خانه 
بازمی گشــتیم و آن روزها از این اتفاق 
خوشــحال بودیم اما حالا کــه به آن 
روزها نگاه می کنم می بینم چه روزهای 

سختی را پشت سر گذاشتیم.
لهجه جنوبی  به  * صحبت کردن 

برای شما سخت نبود؟
یاد گرفتیم، در ابتدا؛ چرا کمی سخت 
بود اما بعد از دو ماه روخوانی یاد گرفتیم 

و صحبت کردن برای ما عادی شد.
* از بازی کنار »سعید راد« بگویید؟

آخریــن فیلمی کــه از او در ذهن من 
مانــده بــود، فیلم خط قرمــز و بازی 

فوق العاده اش بود.
خیلــی دلم می خواســت از نزدیک با 
ســعید راد روبه رو شــوم. به هر حال 
کسانی چون سعید راد که متعلق به یک 
سینمای دیگرند و یک سری تجربیات 
منحصر به فرد دارند و در طول زمان بر 
تجربیات آنها نیز افزوده شده. بازی در 
کنارشان نه تنها خالی از لطف نیست، 

بلکه پر از کسب تجربه است.
* درباره خطری که چشم تان را در 
صحبت  بود  کرده  تهدید  »دوئل« 
کردیــد و از این خاطرات عجیب 
و غریب زیاد هست؛ فکر می کنم 
اتفاقــات دیگری هــم افتاد که 

جان تان را به خطر انداخت؟

داشــت.  فــراوان  خاطــرات  دوئــل 
ســختی های خودش را داشت. در آبان 
ماه بود منطقه ای که کار می کردیم برف 
می آمد با یک پیراهن مجبور بودیم در 
زیر باران بازی کنیم. البته که گروه تهیه 
و تولید دوئل خیلی سعی کردند فضا را 
مهیا کنند اما به هر حال فضای فیزیکی 
و میدانی هیچ وقت مهیا نمی شد، چون 
در فضای بــاز کار می کردیم. یک روز 
سر صحنه بعد از تحمل دو ساعت و نیم 
گریم، داریوش صادقیان می خواست در 
چشم من لنز بگذارد که متوجه شد لنز 
از چشم من بیرون می آید. وقتی زیر نور 
آن را نگاه کردیم دیدم که لنز پاره شده 
بود. کلی هنرور داشتیم و آفتاب داشت 
غــروب می کرد و فرصت نبــود تا لنز 
دیگری جایگزین کنیم. از آقای درویش 
پرســیدم صحنه ای کــه می خواهیم 
بگیریم چقدر اســت و ایشــان گفتند 
15 ثانیه. گفتم باشد بگیریم. من پلک 
نمی زنم. بعدها متوجه شــدم اگر پلک 
می زدم و آن لنز به پشــت چشم من 
می رفت باید چشمم را تخلیه می کردند 
اما آن روزگار ما شور دیگری داشتیم و 

الان در سینمابدین شکل نیست.

ا* ین عشق از کجا آمده است که 
جان تان به خطر می افتد اما علاقه 
دارید در کارهای دفاع مقدس ایفای 

نقش کنید؟
کار دفاع مقدسی زیاد داشتم. خاطره ای 
تعریف کنم پاسخ تان را بگیرید. گیت 
فــرودگاه را رد می کــردم، جوانــی از 
بچه های حفاظــت صدایم کرد. گفتم 
چه شده؟ گفت می خواهم یک تشکر 
از شما داشته باشــم. گفتم بابت چه؟ 
گفتم بابت سریال »دولت مخفی« که 
از شــما پخش می شود. گفتم چطور؟ 
گفــت پدر من 8 ســال در زندان های 
بعث عراق اســیر بودند و هر شب این 
ســریال را می بینند و گریه می کنند. 

حتی جالب است به ما نشان می دهند 
اینجای ســریال در حقیقت چه بوده و 
چقدر ســریال به واقعیت نزدیک بوده 
است. دقیقا ما این همذات پنداری را با 

سریال داشتیم.
هنوز خیلی از جانبازان ما زنده اند؛ خیلی 
از کســانی که در جنگ سهم مهمی 
داشــتند در توانبخشــی هایی زندگی 
می کنند که بسیاری به آنها سر نمی زنند 
و ما اصــلاً نمی توانیم اینها را فراموش 
کنیم. اینها مردم این سرزمین اند و هیچ 
فرقی نمی کند هرکسی که واقعاً در این 
کشــور زندگی می کند جزو برادران و 

خواهران من هستند.
من تاب ایــن را ندارم واقعاً آســیبی 
به هیچ کدام آنها برســد. با بسیاری از 
مرزبانان عزیز در چابهــار کار کردیم؛ 
کسانی که جان شان را کف دست شان 
گرفتند و شاید کارشان هیچ وقت دیده 
نشود. یعنی لحظات ســختی را آنجا 
می گذراننــد ما فیلمبرداری می کردیم 
شب که می شــد این دوستان از گروه 
فیلمبرداری محافظت می کردند. شب 
که شد آن قدر آنجا تاریک بود که آدمی 

خوف می کرد تا درِ سینه موبیل برود.
منظورم این است که خیلی از اتفاقات 
در ایــن مملکت می افتــد؛ به هر حال 
حق این مردم این اســت بهتر زندگی 
کنند و حق مردم این است که زندگی 
پررفاه تری داشته باشند. حق مردم این 
نیست که خط فقر به 30 میلیون برسد. 
تا امــروز اگر چیزی باقی مانده مدیون 
کســانی هســتیم که مردانگی کردند 

رفتند جلوی دشمن ایستادند. 
* به نظر شما چند درصد از اتفاقات 
آزادسازی خرمشهر و دفاع مقدس 
فیلم  ساخت  دســتمایه  تاکنون 
شده است؛ در واقع چقدر سینما و 

تلویزیون توانسته ادای دِین کند؟
خیلی کم.... خیلی کم. خیلی از قصه ها 
هست که ساخته نشده. خیلی از قصه ها 
هست که صلاح ندانستند ساخته شود. 
دیگر وقت آن رسیده که مردم قصه های 

واقعی جنگ را ببینند. 
من فکر می کنم مــا موظفیم یاد این 
عزیزان را زنــده نگه داریم. یاد مردمی 
که مقاومت کردند؛ چرا که اگر هنرمند 
مردم را نداشته باشــد هرچه قدر هم 

هنرمند باشد هنرمند مردمی نیست. 

خیلی دلم می خواست از نزدیک با سعید راد روبه رو شوم. به هر حال 
کسانی چون سعید راد که متعلق به یک سینمای دیگرند و یک 

سری تجربیات منحصر به فرد دارند و در طول زمان بر تجربیات آنها 
نیز افزوده شده. بازی در کنارشان نه تنها خالی از لطف نیست، بلکه 

پر از کسب تجربه است

,,

آپارات رتبه پنجم پرترافیک ترین سایت های پخش ویدیو در جهان 
سایت SimilarWeb سایت آپارات را پس 
از یوتیوب، نتفلیکس، IMDb و دیزینی پلاس 
بــه عنوان پنجمیــن ســرویس پرترافیک 
استریمینگ )پخش لحظه ای( و پخش ویدئو 
در جهان و پرترافیک ترین وبســایت ایرانی 

رتبه بندی کرده است. 

به گزارش روزنامه » صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، در فضایی که این روزها همه  ســایت ها 
و پلتفرم ها در رقابت برای کســب بالاترین 
جایگاه ها نزد مخاطبان هستند، تجزیه و تحلیل 
برترین سایت های جهان همواره خبرساز است. 
بر اســاس آخرین نتایج رتبه بندی ســایت 

SimilarWeb  بر پایه پارامترهای مختلفی 

از جمله تعداد بازدیدکنندگان، پربازدیدترین 
کلمات کلیدی و برخی معیارهای فنی دیگر، 
ســایت آپارات را پس از یوتیوب، نتفلیکس، 
IMDb و دیزینی پلاس، به عنوان پنجمین 

سرویس پرترافیک رتبه بندی کرده است. 

واکنش وزیر ارشاد به ادعای 
ممنوع الکار شدن برخی هنرمندان

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد 
اسلامی با بیان اینکه عده ای 
به جای اینکه از فعایت های 
باشند،  خوشحال  فرهنگی 
فعالیت  کــه  ناراحت انــد 
فرهنگــی و هنری در حال 
انجام است، گفت نان عده 

ای در ایجاد التهاب است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقــل از ایرنا، محمد 
مهدی اســماعیلی در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع 
خبرنــگاران دربــاره ادعای ممنــوع الکار شــدن برخی از 
هنرمندان اظهار کرد: این را باید شــبکه رسانه ای ما بررسی 
کند که چطور امکان دارد تصمیمی گرفته نشــده اما رسانه 
ای می شود. اینها مقررات خاصی در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی دارد و ترتیبات روشنی برای بررسی وجود دارد و اگر 
مشکلی باشــد به افراد اعلام می شود. در چنین موضوعاتی 
مخفی کاری نداریم. من دیروز از همه بخش ها خواســتم که 
به شایعه ســازی رســانه ای پایان دهند و اجازه ندهند که 

افرادی با انگیزه های مختلف، ایجاد التهاب کنند.
وی ادامه داد: حوزه فرهنگ و هنر و رســانه قواعد روشــنی 
دارد و متولی آن وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی است؛ مثل 
هر صنفی ممکن اســت افرادی تخلف کرده باشند که به آن 
رسیدگی می شــود و جمع بندی آن به فرد اعلام می شود. 
اینها جز شایعه سازی رسانه ای چیزی نیست و من از اساس 
این نوع خبرســازی هــا را رد می کنــم. هنرمند و فرهنگ 
دوستان موارد را از طریق اعلام رسمی وزارتخانه و نهادهای 
متولی پیگیری کنند. بسیاری از خوانندگان نیز اعلام کردند 
که چنین چیزی نیســت. الان فعالیت هــای فرهنگی عادی 
شده است و این افراد به جای اینکه خوشحال باشند عده ای 
ناراحت هســتند که فعالیت فرهنگی و هنری در حال انجام 

است. نان عده ای در ایجاد التهاب است.

»بوکر« برای نخستین بار به یک 
بلغاری رسید

بین المللی  بوکــر  جایــزه 
کتابی  به  نخستین بار  برای 
بلغاری  از زبان   ترجمه شده 

اهدا شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از گاردین، 
زمان«   »پناهــگاه  کتــاب 

نوشته »جیورجیو گوســپودینوو«  و با ترجمه »آنجلا رادل« 
به نخســتین کتاب نوشته شده به زبان بلغاری تبدیل شد که 

برگزیده جایزه ادبی بوکر بین المللی شده است.
»لیلا ســلیمانی« ،  رئیس هیات داوران جایزه بوکر این کتاب 

را رمانی فوق العاده درباره اروپا توصیف کرد.
»پناهگاه زمان«  چهارمین کتاب »گوســپودینوو« به شــمار 
می رود که به زبان انگلیســی ترجمه شــده است. »پناهگاه 
زمان« یــک رمان پیچیده اســت که حول محور داســتان 
روانپزشکی نوشته شــده که یک کلینیک در سوئیس ایجاد 
می کند تا به افراد مبتلا بــه بیماری آلزایمر کمک کند. این 
کلینیک شــامل فضاهایی اســت که دوره های گذشته را با 
جزئیــات پیچیده بازآفرینی می کند تا به بیماران کمک کند 
خاطرات خود را حفــظ کنند و آزمایش آن قدر موفقیت آمیز 
است که این ایده برای اجرا در خارج از دیوارهای بیمارستان 

مطرح می شود.
»گوسپودینوو« شاعر،  نویســنده و نمایش نامه نویس بلغاری 
اســت. زمانی که »پناهگاه زمان« در بلغارســتان منتشــر 
شــد به صدر فهرســت کتاب های پرفروش راه یافت و برنده 
جایزه »اســتگرا« شــد. »رادل«، مترجم این کتاب نیز یک 
موســیقیدان و مترجم ادبی اســت که در بلغارستان زندگی 

و فعالیت می کند.
بــا انتخاب »پناهگاه زمــان«، جایزه بوکــر بین المللی برای 
دومین ســال متوالی به کتابی نوشته شــده بــه زبانی تعلق 
می گیرد که قبلًا توســط این جایزه مورد تقدیر قرار نگرفته 
بود. سال گذشــته »گیتانجالی شری« با رمان »مقبره شن« 
به عنوان نخستین نویسنده هندی موفق به کسب جایزه بوکر 

بین المللی شد. 

کافه خبر
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توسعه پایدار باید از روستاها شروع شود
 مدیر کل دفتر امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری خراسان رضوی 
گفت: اینکه فکر کنیم توســعه در یک کشور باید در شهرهای بزرگ و 
شــهرک های صنعتی باشد، اشتباه است و توسعه پایدار باید از روستاها 
شروع شود. به گزارش صبح امروز محمد عباس زاده روز گذشته، در رویداد 
هم اندیشی انتقال فناوری به کسب وکارهای روستایی »روستای نوفن« که 
در محل استانداری خراسان رضوی برگزار شد، اظهار کرد: توسعه روستایی 
در تمام دنیا اولویت اول تمام برنامه های توسعه و پایه توسعه است. اینکه 
فکر کنیم توســعه در یک کشور باید در شهرهای بزرگ و شهرک های 

صنعتی باشد، اشتباه است و توسعه پایدار باید از روستاها شروع شود.
وی بــا بیان اینکــه، صندوق کارآفرینی امید یک صنــدوق حمایت از 
فرصت های شغلی بوده که در سال 76 تشکیل شده است، عنوان کرد: 
این صندوق امروز به بلوغ بسیار خوبی رسیده، ظرفیت های خاصی را در 
کشور ایجاد کرده و جزو معدود موسسات مالی و اعتباری کشور است که 

در روستاها توسعه و شبکه ایجاد می کند.
عبــاس زاده بیــان کرد: مــدل نوآورانه ای به صندوق بــا هدف معرفی 
ظرفیت های روســتایی ورود پیدا کرده است. صندوق کارآفرینی امید 
می تواند با نظارت مستمر نقش منتورینگ را در کسب و کارهای خرد 
بازی کند. کسب و کارهای خرد در پیشبرد اقدامات خود دچار مشکل 

می شوند، بنابراین نیاز به حامی دارند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:

25 تا 5۰ درصد ظرفیت برخی کارخانه های تولیدات کشاورزی خالی است
رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
رضــوی گفت: ظرفیــت کارخانه های 
استان بعضا بین 25 تا 50 درصد خالی 

است.
غلامرضا قنبری امروز، ســوم خرداد ماه، 
در رویداد هم اندیشــی انتقال فناوری به 
عنوان  تحت  روســتایی  کسب وکارهای 
روستای نوفن که در استانداری خراسان 
رضوی برگزار شــد، اظهار کرد: کشور ما 
سال ها پیش حتی برای تامین فرآورده های 
لبنی و... به خارج وابسته بود اما امروز در 
زمینه تامین نیازهای غذایی برای جهش 
به مرحله گام دوم انقلاب آمادگی داریم 
و به خودکفایی رسیده ایم. در حال حاضر 
ظرفیت تامین امنیت غذایی در کشــور 
وجود دارد اما هنوز تا مرحله رســیدن به 

اقتدار غذایی فاصله داریم.
قنبری با بیان اینکه در اســتان ما بالغ 
بر 11 میلیون هکتار منابع و زمین های 
مستعد کشــاورزی وجود دارد، عنوان 
کرد: از این میزان تنهــا در 765 هزار 
هکتار از این اراضی کشاورزی می شود. 
این در حالی اســت که چنین وسعتی 
می توانــد تبدیل بــه کار و ثروت برای 
اســتان و کشور شــود، به طوری که 
خراسان رضوی به تنهایی قادر خواهد 

بود تامین کننده غذای کل کشور شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
رضوی با اشــاره به اینکــه 25 تا 50 
درصد خالــی ظرفیــت کارخانه های 
استان خالی است، گفت: این در حالی 
اســت که ظرفیت واقعی کارخانجات 
گوجه فرنگی ما حــدود یک میلیون و  
کارخانجات خوراک دام 700 هزار تن 
است اما متاسفانه هم اکنون 25 تا 30 
درصــد ظرفیت واحدهای لبنی، 25 تا 
50 درصد ظرفیت واحدهای دامپروری 
و 2 میلیون تن از ظرفیت کارخانجات 

آرد استان خالی است.
وی با اشاره به اینکه ما در حوزه زراعت 
و باغبانی هیچگونه مجــوز و پروانه ای 

مبتنی بر زارع و باغدار شناســنامه دار 
نداریم، تصریح کــرد: حدود 10 تا 15 
درصد صنعت دامپروری و شــیلات ما 
شناســنامه دارد. در حــال حاضر بالغ 
بر 10 هزار تن محصولات کشــاورزی 
در استان تولید می شــود. در مجموع 
خراسان رضوی در بسیاری از حوزه های 
کشــاورزی رتبه هــای بــالای بخش 
کشاورزی کشــور را به خود اختصاص 
محصــولات  از  بســیاری  در  و  داده 

پشتیبان امنیت غذایی کشور است.
قنبری اضافه کرد: هم اکنون در استان 
ما تنها صنعتی که منسجم تر، فنی تر و 
علمی تر فعالیت می کند، صنعت طیور 

تخم گذار و گوشــتی است. در شرایط 
کنونی 25 تا 30 درصد طیور اســتان 
در زنجیره های تولید قرار گرفته است. 
همچنین 50 درصد فعالیت ها در حوزه 
پرورش دام سنگین استان سنتی است. 
از آن 50 درصد دیگــر هم حدود 30 
تــا 40 پرورش دام ســنگین صنعتی 
استان بدون ارتباط شناسنامه ای است. 
متاســفانه در زمینه پرورش دام سبک 
نیــز غیر از یکی 2 اتحادیه منســجم، 
جامعه هدف این صنعت بی هویت است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
رضوی با بیان اینکه ایران به واســطه 
اقلیم های متفــاوت، در زمینه پرورش 
گیاهان دارویی در دنیا جایگاه ممتازی 
دارد، عنوان کرد: اینجاست که برقراری 
ارتباط میان تولیدات ارگانیک با مزارع 
ما اهمیت پیدا می کنــد. هنگامی که 
می خواهیم رهیافتی جدید به روســتا 
معرفی کنیم، باید ببینیم این موضوع 
با چه شرایطی امکان پذیر است. امروز 
روســتاهای ما درگیر معضلاتی نظیر 
خشکسالی، کم آبی و تامین انرژی است. 
ارزش افزوده ســرمایه گذاری در بخش 
کشاورزی در گذشــته 25 درصد بود 
اما امروز این رقــم به 10 تا 15 درصد 

رسیده است.

ان
راس

خ

خـــبر

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک خوشاب

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160306339000213-1401/09/24  هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خوشاب تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقــاض آقای غلام رضا رباط جزی فرزند علی اکبر به ش ش 
3876 صادره از سبزوار در یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 10222متر 
مربعی قســمتی از پلاک 9 اصلی مفروز واقع در اراضی خوشاب بخش 10 
خوشــاب   خریداری از مالک رسمی آقایی حمزه خوش آبی فرزند عباس 
محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دونوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته اند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس اخذ رسید ،ظرف مدت یک 
ماه ار تاریخ تســلیم اعتراض ،دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند .بدیهی است دصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر میگردد . م الف 49/402   
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/02/20

تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/03/04 .
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان خوشاب

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . نظر به دستور مواد 1 
و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره  140260306006001463 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک تربت حیدریه تصرفــات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای علیرضا 
ابراهیمی صنوبری فرزند محمد امین به شــماره شناسنامه 1183  صادره 
از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین دیم زار  به مساحت 
24378/10 مترمربع ) بیست و چهارهزار و سیصد و هفتاد و هشت متر و 
ده صدم مترمربع( از پلاکـ  205 اصلی دهســتان اربعه واقع در بخش یک 
تربت حیدریه خریداری از مالکیت رسمی متقاضی محرز گردیده است. لذا 
به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر 
تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. م.الف86  تاریخ 
انتشار نوبت اول: 1402/3/4. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/3/20

سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 140260306006000290 هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای  سید علی اصغر 
موسوی فرزند حسین به شماره شناســنامه 400 صادره از تربت حیدریه 
نسبت به ششــدانگ یک قطعه  زمین مزروعی به مساحت 309657 متر 
مربع ) سیصد ونه هزار وششصد و پنجاه و هفت مترمربع( قسمتی از پلاکـ  
65  اصلی اراضی کلاته حســین آباد بخش یک تربت حیدریه از مالکیت 
رسمی متقاضی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی 
و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ 
نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد 
یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. * م.الف 70 تاریخ انتشار نوبت اول: 

1402/3/4. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/3/20
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 139960306006003071  هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای سعید دلاور فرزند 
محمد ابراهیم  به شماره شناسنامه 2159  صادره از تربت حیدریه نسبت 
به ششــدانگ یک دربند مغازه  به مساحت 28 متر مربع ) بیست و هشت 
مترمربع( قســمتی از پلاکـ  52 فرعی از اراضــی بارزار پلاک 101  اصلی 
دهســتان اربعه  واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت 

حیدریه خریداری از ورثه مالک رســمی محمد تقی قره نی محرز گردیده 
اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبــت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  
شــهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیســت. * م.الف 69 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/4. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1402/3/20
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 140260306006001414  هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم نجمه رمضانی 
فرزند عباسعلی به شماره شناســنامه و کد ملی 0690226950 صادره از 
تربت حیدریه نســبت به ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 137/50 
مترمربع ) یکصد و ســی و هفت و پنجاه صدم مترمربع( قسمتی از پلاکـ  
65 فرعی از اراضی ضیاء الدین سفلی پلاک 126 اصلی دهستان اربعه  واقع 
در خراســان رضوی بخش یک حوزه ثبــت ملک تربت حیدریه خریداری 
مع الواســطه از مالکین رسمی محمد اسماعیل و محمود ابریشمی محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این 
آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار 
در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیســت. * م.الف 64 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/4. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1402/3/20
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
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معضل تعیین جنسیت و باورهای غلط جامعه؛

تحقق رویای پدر و مادر شدن...
در  اســت که  »ناباروری« اصطلاحی 
ســال های اخیر بارها به آن پرداخته 
شــده اســت و در این میــان تمرکز 
بــر رفع مشــکلات زوج هــای نابارور 
اهمیتی  سیاســت های جمعیتی،  در 
اساســی دارد؛ اما بدون شک شناخت 
دلایــل ناباروری در ســال های اخیر، 
ریشــه درمان این معضل اســت. در 
این خصوص یک فلوشــیپ ناباروری 
می گوید که با توجه به تحریم و عدم 
واردات دارو به کشــور، به شــدت با 
کمبودهای دارویــی و همچنین نبود 
بازار رقابتی و مقایسه ای در این حوزه 

روبرو هستیم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« زهرا 
رازقندی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه ایران در حال حرکت به سمت 
پیر شدن اســت، اظهار کرد: این پیر 
شــدن عواقب خطرناکی چون کاهش 
تعداد نیــروی کار و نیــروی جوان و 
افزایش شمار سالمندانی دارد که برای 
مراقبــت و نگهــداری نیازمند نیروی 
جوان هســتند و به تبع این شرایط، 
مسلما در آینده با مشکلات اقتصادی، 

اجتماعی و ... زیادی روبرو می شویم.
درمان ناباروری و سیاست های جمعیتی

وی با تاکید بر اینکه افزایش جمعیت 
یک سیاســت درست اســت، چراکه 
جمعیــت جــوان، رشــد اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و ... یک کشــور را 
رقم می زند، افــزود: تمرکز بر درمان 
جامعه نابارور به ویژه در سنین 20 تا 
40 سال کار منطقی و درستی است، 
این افراد علاقه و رویای فرزند داشتن 
را دارند و مســلما با سرمایه گذاری بر 
این قشــر ضمن تحقق سیاست های 
افزایــش جمعیــت، آرزوی یک زوج 

محقق می شود.
رازقندی با بیان اینکه اگر زوجی پس 
از یک ســال تلاش برای باردار شدن، 
موفق نباشــند، نابارور محســوب می 
شــوند، افزود: البته بــرای خانمی که 
سنی بالای 35 سال داشته باشد، این 
بازه زمانــی 12 ماهه به 6 ماه کاهش 
می یابــد و اگر 6 ماه تلاش به باروری 
منجر نشود باید نســبت به درمان و 

پیگیری موضوع اقدام کند.
سهم برابر زن و مرد در ناباروری

این متخصص زبان و زایمان با تاکید بر 
توجه به علل ناباروری پیش از درمان، 
گفت: مسلما برای افزایش جمعیت در 
ابتدا باید علل ناباروری بررســی شود، 
حدود 30 درصد علل ناباروری مربوط 
به فاکتورهای مردانه، 30 درصد زنانه، 
20 درصد مربوط به هر دو زوج و 20 
درصد نیز مربوط به علل ناشــناخته 
است. البته باور عمومی، علل را بیشتر 
بــه زنان مرتبط می داند، در حالی که 
مردان نیز سهمی یکســان در میزان 

ناباروری دارند.
وی تصریــح کرد: با توجــه به اینکه 
در حــال حاضر ســن ازدواج و ســن 
فرزنــدآوری بالا رفته و بحث ناباروری 
جدی تر شــده اســت در نتیجه باید 
نسبت به تشخیص ناباروری و علل آن 
تســریع کرد که البته با یک آزمایش 
ساده آنالیز اسپرم) بررسی تعداد، شکل 
و حرکت اسپرم( می توان فاکتورهای 
مردانه را بررســی کــرد و در زنان نیز 

بــا آزمایش می تــوان عوامل را مورد 
ارزیابی قرار داد.

نقش موثر قاعدگی در اختلالات ناباروری
رازقندی یکی از شایع ترین علل منجر 
به بروز اختلالات ناباروری را اختلالات 
قاعدگی دانســت و گفــت: ایران در 
خاورمیانه واقع شــده اســت و زنان 
این منطقه از جهان درگیر ســندروم 
تخمدان پلی کیستیک)تخمدان تنبل( 
هســتند، اختلالات تخمک گذاری به 
واسطه این سندروم ایجاد می شود و 
بســیاری از بیماران به واسطه ابتلا به 
این سندروم در باروری ناموفق هستند.

وی اختلالات لوله ای مانند انسداد لوله 
و اختلالات مربوط به رحم و نبود یک 
بستر مناسب برای لاله گزینی خوب و 
در نهایت سقط جنین را از دیگر علل 
ناباروری برشمرد و افزود: پس از یافتن 
علل ناباروری، درمــان به روش های 
دارویی، IUI یا IVF آغاز می شــود، 
البته گاهی باروری انجام می گیرد ولی 
به ســرانجام مثبت و تولــد یک نوزاد 

ختم نمی شود.
20 تا 35 سال، ایده آل ترین سن باروری

فلوشیپ ناباروری مرکز درمان ناباروری 
جهاددانشگاهی استان مرکزی، درباره 
راهکارهای جلوگیری از بروز مشکلات 
پس از بــاروری و حفظ بارداری بیان 
کــرد: اگر خانمی ســابقه ناباروری یا 
سقط جنین، زایمان زودرس یا مرگ 
داخل رحم داشــته باشــد باید حتما 
تحت نظر متخصص زنــان و زایمان 
باشد تا بتواند در نهایت بارداری سالم 
و تولد نوزاد داشته باشد. یک خانم در 
دوران بارداری به صورت میانگین 4 تا 
6 مرتبه به متخصــص زنان و زایمان 
مراجعه می کند، اما اگر شرایط خاصی 
داشــته باشــد باید حتمــا مراجعات 
بیشتری داشته باشد یا داروی خاصی 
مصرف کند تا حفــظ بارداری صورت 

گیرد.
وی ایــده آل ترین زمان بــارداری را 
سنین 20 تا 35 سال بیان کرد چراکه 
در این سنین ذخیره تخمدان زنان در 
شرایط مطلوبی قرار دارد و گفت: بعد 
از 35 سال این ذخیره کمتر و شانس 
باروری کمتر می شود، البته به هرحال 
برای افزایــش جمعیت می توان روی 
زنان سنین 35 سال تا 45 با احتیاط 
کامل حســاب باز کرد. احتیاط از این 
جهت است که در این سنین احتمال 

بروز ناهنجاری در جنین و نوزاد وجود 
دارد.

مســئله تعییــن جنســیت؛ نیازمند 
فرهنگ سازی است

رازقنــدی یکی از باورهــا و رفتارهای 
نادرست برخی از زوج ها را حساسیت 
نسبت به جنســیت جنین دانست و 
تصریح کرد: متاســفانه این تاکیدات 
بســیار ناراحت کننــده و آزار دهنده 
شده اســت، هنوز برخی افراد بر پسر 
بودن فرزند خود تاکیــد دارند و باید 
برای کنترل این رفتارها که جامعه را 
رنج می دهد، فرهنگ سازی درستی 
صــورت گیرد. اگــر زوج هــا درگیر 
تعیین  باید بحث  ناباروری هســتند، 
جنســیت را فراموش کنند چراکه اگر 
بر جنسیت خاصی تاکید داشته باشند، 
شــانس باروری کاهش می یابد و باید 
این بــاور غلط که جامعه شــهری و 
روستایی را در تمام کشور درگیر خود 

کرده است، از بین برود.
درمان ناباروری، درگیر کمبودهای دارویی

وی با بیان اینکه علاوه بر این مباحث 
حاشــیه ای مانند تعیین جنسیت که 
نابــاروری را درگیر خــود می کند، با 
مســئله کمبــود دارویی نیــز مواجه 
هســتیم، گفت: در شــرایط کنونی 
دارویی وارد کشور نمی شود که فضای 
رقابتی و مقایسه ای بین داروی داخلی 
و خارجــی ایجاد شــود. این تجربه را 
داشــته ام که اگر یک بیمار با داروی 
ایرانی جــواب نمی گیرد، بــا داروی 
خارجی که با مشــقت بســیار تهیه 
شــده، نتیجه مثبت گرفتــه ایم. اگر 
بازار رقابتی و مقایســه ای بین داروی 
داخلی و خارجی وجود داشــته باشد 
افزایش کیفیت داروی داخلی نیز رقم 
می خورد و مــی توانیم در امر درمان 

ناباروری موفق تر باشیم.
تاثیر فاکتورهای محیطی بر باروری

رازقنــدی با تاکید بــر اینکه در حال 
حاضــر با توجه به کاهــش تمایل به 
ازدواج و تاثیــر فاکتورهــای محیطی 
بر بــاروری، امکان فریز تخمک وجود 
دارد و باید از ایــن امکان برای آینده 
و فرزندآوری استفاده شود، اضافه کرد: 
علاوه بر این، گاهی افراد درگیر بیماری 
های خاصی می شــوند که پیشنهاد 
می شــود حتما قبل از شروع درمان 
یا شــیمی درمانی و رادیوتراپی حتما 
نسبت به فریز اسپرم یا تخمک اقدام 

کنند تا امید به فرصت فرزند داشــتن 
در آینده را از دست ندهند و این اتفاق 
قطعا به افزایش جمعیت کمک کننده 

خواهد بود.
تاثیر آلاینده ها در ناباروری دور از ذهن 

نیست
وی با بیان اینکه اراک شهری صنعتی 
اســت و آلاینــده های شــیمیایی و 
صنعتی در این شهر بسیار است و این 
عوامل می توانــد در افزایش ناباروری 
موثر باشــند، هر چند که تایید تاثیر 
این علل نیازمند مطالعات و تحقیقات 
جدی و گسترده ای است، اضافه کرد: 
با توجه به اینکــه تاثیر آلاینده ها در 
ناباروری دور از ذهن نیســت، توصیه 
می شود، اگر مردان در محیطی آلوده 
مشغول به کار هستند، برای یک بازه 
زمانی ســه ماهه، شغل خود را تغییر 
داده یا متوقف کنند تا کیفیت اسپرم 
ارتقا یابد تا بتوانیم روند باروری را در 
مسیر درست قرار دهیم ولی به هرحال 
برای تایید یــا رد تاثیر آلاینده ها در 
این حوزه باید مطالعات گســترده ای 

صورت گیرد.
بهبود پذیرش جنین اهدایی در جامعه

ایــن متخصص زنــان و زایمــان در 
خصوص جنین اهدایی و باور عمومی 
جامعه و زوجین در پذیرفتن آن اظهار 
کرد: اهــدای جنین زمانی صورت می 
گیرد که مرد بــه صورت کامل عقیم 
بوده یا تعداد اســپرم صفر یا به شدت 
کم اســت و عموما پذیــرش زوجین 
در چنین شــرایطی راحت تر اســت، 
اما در بحث تخمک اهدایی، شــرایط 
مرد مناسب بوده و در مقابل، کیفیت 
تخمک ها و تعــداد آنها در خانم کم 
اســت ولی اغلب درخصوص اســپرم 
و تخمک اهدایی، بــا پذیرش بالایی 
از ســوی زوجین مواجه نمی شویم، 
البته امروز پذیــرش اهدای جنین یا 
تخمک نسبت به گذشته بسیار تغییر 
کرده اســت و مقاومت بالایی را شاهد 
نیستیم هرچند که هنوز برای رسیدن 
به شــرایط مطلوب و فاصله گرفتن از 

باورهای گذشته فاصله بسیار است.
وی تاکیــد کرد: پیشــرفت در حوزه 
درمان ناباروری در کشــور بسیار رشد 
داشته است، اما هنوز جای کار بسیار 
زیاد اســت و حتــی در بحث جنین 
شناسی عقب هستیم و می توانیم به 

جایگاه بهتری دست یابیم.

حکم اعدام دو عامل حمله به حرم شاهچراغ تایید شد
دیوان عالی کشور از تایید حکم اعدام دو نفر 
از عوامل حمله به حرم شــاهچراغ خبر داد. 
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، روابط عمومی دیوان عالی کشور 
اعلام کرد: هیأت شــعبه دیوان عالی کشور 
در خصوص فرجام خواهــی وکلای مدافع 

محمد رامز رشــیدی و سید نعیم هاشمی 
قتالی، نســبت به رأی صادره از شعبه اول 
دادگاه انقلاب اسلامی شیراز، با توجه به جامع 
محتویات پرونده، گزارش اداره اطلاعات استان 
فارس، اظهارات متهمان و مستندات فنی ارائه 
شده، دادنامه صادره را تایید کرد. شعبه دیوان 

عالی کشور با توجه به آیه 33 سوره مائده و 
آیه 9 سوره حجرات در خصوص اهم احکام 
جزائی اســلام درحوزه امنیتی حکم بغی، 
محاربه و افساد؛ اقدامات صورت گرفته توسط 
نامبردگان را از مصادیق بارز و روشن بغات و 

محاربین و مفسدین فی الارض عنوان کرد.

برخورد تعزیرات با گران فروشی 
لبنیات

تعزیرات  سخنگوی سازمان 
حکومتی با بیان اینکه هیچ 
مجوزی برای افزایش قیمت 
صادر نشــده است، گفت: با 
گران فروشی لبنیات برخورد 

می کنیم.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از ایســنا، اســفنانی سخنگوی سازمان تعزیرات 
حکومتی گفت: پس از تصمیم گیری برای افزایش قیمت شیر خام، 
شرکت های تولید محصولات لبنی از سازمان حمایت برای افزایش 
قیمت مواد لبنی درخواست کردند که این موضوع در کارگروه های 
مربوطه در حال پیگیری اســت؛ اما هیچ مجــوزی برای افزایش 

قیمت صادر نشده است. 
وی افزود: افزایش قیمت خودسرانه اقدام به گران فروشی است و هر 
شرکتی که نسبت به قیمت های قبلی افزایش قیمت داشته باشد، 
مصداق گران فروشی و قطعاً با آن ها برخورد خواهد شد. تمامی این 

تخلفات مورد رسیدگی و برخورد خواهد شد.
سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی با بیان اینکه گران فروشی ها 
در حوزه خودرو نیز باید به سازمان تعزیرات اعلام شود گفت: در 
پرونده هایی که رسیدگی شده علاوه بر آنکه شرکت های خاطی را 
جریمه کردیم آن ها را موظف کردیم که مبلغ دریافتی را به مردم 

برگردانند.

معافیت  سربازی برای افرادی دارای 3 
فرزند و بیشتر اجرا شد 

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا از اجرای معافیت از خدمت 
سربازی برای مشمولان دارای سه فرزند و بالاتر خبر داد و جزئیات 

و نحوه بهره مندی از آن را تشریح کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، ســردارتقی 
مهری دراین باره اظهارکرد: برابر ابلاغ ســتادکل نیروهای مسلح 
معافیت  از ســربازی برای مشمولان و کارکنان دارای سه فرزند و 
بیشتر به تصویب رســیده است. بر این اساس  تمامی مشمولان 
و کارکنان وظیفه حین خدمت که دارای چهار فرزند و بیشــتر 
هستند، بدون شرط  سنی و ســایر مشمولان و سربازان وظیفه 
دارای ســه فرزند به شرط داشــتن حداقل 40 سال تمام سن و 
در صورت طی دوره آموزش مقدماتی و تکمیلی بســیج در سپاه 

پاسداران، از انجام خدمت دوره ضرورت سربازی معاف می شوند.
وی با بیان اینکه این مقررات تا پایان سال 1404  اجرایی بوده و از 
ابتدای خرداد ماه رسیدگی به درخواست ها آغاز شده است،افزود: 
مشمولان واجد شــرایط معافیت مذکور باید با به همراه داشتن 
مدارک شامل اصل و تصویر صفحات شناسنامه و کارت ملی خود، 
همسر یا همسران  و فرزندان و آخرین مدرک تحصیلی یا گواهی 
اشــتغال به تحصیل به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی 

)پلیس+10( مراجعه و درخواست خود را ثبت کنند.
مهری خاطرنشــان کرد: به تمامی درخواست ها پس از بررسی 
و اســتعلام لازم در اسرع وقت در استان محل سکونت رسیدگی 
می شود و متقاضیان برای طی دوره آموزش مقدماتی و تکمیلی 
بسیج به سپاه استان محل سکونت معرفی می شوند و این دسته 
از مشــمولان پس از طی دوره های مذکور کارت معافیت دریافت 

می کنند.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا ادامه داد: ســربازان حین 
خدمتی که در شــمول این مقررات قرار گرفته اند نیز در صورت 
سپرکردن دوره آموزش رزم مقدماتی در یگان خدمتی، بدون نیاز 
به ســپری کردن آموزش مجدد و پس از احراز شرایط از خدمت 

ترخیص  و کارت معافیت دریافت می کنند.

خبر
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درگاه پرداخت امن

در دیدار نمایندگان مجلس
است  نمایندگان  پیش روی  بزرگ  کار  یک  هفتم  برنامه  انقلاب:  معظم  رهبر 

رهبر معظم انقلاب اســلامی تاکید کردند: 
قانون را با سلامت، طهارت، و برای رضایت 
و نصرت خدا بنویســید که اگر این باشد، 

حتما برکت می یابد.
بــه گزارش ایســنا،  رهبر معظــم انقلاب 
اســلامی صبح امروز در دیــدار رئیس و 
این مجلس  نمایندگان مجلس یازدهــم، 
را در مجموع و در نگاهی کلی، مجلســی 
انقلابی، جوان، پرتحرک و دارای مصوبات 
خوب برای رفع مشــکلات کشور خواندند 
و با تبیین الزامــات قانون گذاری از جمله 
»اثرناپذیــری از جوزدگــی و ملاحظــات 
جناحی«، گفتند: در ســال آخر مجلس، 
کارهــای بزرگی چون بررســی و تصویب 
برنامه هفتم توســعه، تصویب قوانین لازم 
برای تحقق شــعار ســال یعنی مهار تورم 
و رشــد تولید، و بررسی لوایح و طرح های 
نیمه کاره را با تلاش بی وقفه به ســرانجام 

برسانید.
حضرت آیت الله خامنه ای در آغاز سخنانشان 
به مناسبت سوم خرداد سالروز آزادسازی 
خرمشهر، این حماسه معجزه آسا را به آحاد 
ملت بزرگ ایران تبریک گفتند و با توصیه 
برای مطالعه کتاب هایی که درباره عملیات 
بیت المقدس نوشته شده، افزودند: مهمتر 
از ایــن فتح عظیم، ابتکارات، نقشــه های 
جنگــیِ قابــل تدریس در دانشــگاه های 
جنــگ، فداکاری ها و رشــادت های فوق 
طاقتِ متعارفِ بشــر، شهیدان عالی مقام و 
جریان ها و حقایق دیگری هســتند که در 
آن عملیات کم نظیر جــاری بود که نباید 

گذاشت کمرنگ یا فراموش شوند.
ایشــان با تکریم عظمت و جایــگاه نهاد 
مجلس، شأن قانون گذاری مجلس را از شأن 
نظارتی آن بسیار بالاتر و مهمتر برشمردند 
و با اشــاره به ضرورت حیاتی قوانین برای 
»ایجــاد ثبات«، »قابل پیش بینی شــدن 
آینــده فرد و جامعه و کشــور« و »فراهم 
شــدن امــکان برنامه ریزی مســئولان«، 
افزودنــد: قانون گذاری، ریل گــذاری و به 
تعبیر دقیق تر »جاده سازی« است که مسیر 

حرکت دیگر قوا را مشخص می کند.
نســبت سیاســت های کلــی نظــام بــا 
قانون گــذاری، نکتــه مهمــی بــود که 
گفتنــد:  آن  تبییــن  در  رهبرانقــلاب 
سیاســت های کلی که برای همه سلایق و 
دارد،  شیوه های مدیریتی ظرفیت حرکت 
جهت را مشــخص می کند و قانون گذاری 
مسیرهایی را تعیین می کند که می شود در 
این جهت مشخص شــده، در آنها حرکت 

کرد.
 حضــرت آیت الله خامنــه ای توجه کامل 
بــه سیاســت های کلــی را در هــر نوع 
قانون گــذاری کاملا ضروری دانســتند و 
گفتند: قانون گذاری هم شــیوه ها و اصولی 
دارد که در سیاست های کلی تقنین ابلاغ 
شده اما متأسفانه بعد از چندین سال هنوز 
در مجلس به صورت قانون در نیامده است.

ایشــان با اســتناد به سیاســت های کلی 
تقنین، »تأویل ناپذیری و صراحت«، »اتقان 
و اتکاء به کار کارشناسی جامع« را از جمله 
خصوصیات لازم »قانون« خواندند و گفتند: 
قانون خــوب باید قابل اجرا باشــد وگرنه 

شبیه آرزو و اهداف اجرانشدنی می شود.
ثبــات قوانین و پرهیز از تغییرات پی درپی 
آنها، منقح و روشــن بودن، و عدم تعارض 
قوانین از دیگر بایدها و الزامات قانون گذاری 
بود که حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره 

به آنهــا افزودند: در بحــث  »نبایدها« هم 
جلوگیری از انباشــته شــدن قوانین مهم 
است؛ چرا که وقتی قانون در موضوعی زیاد 
باشد، تکلیف مشخص نیست و همانطور که 
بارها گفته شده، قانون دانانِ قانون شکن از 

همین رخنه ها به سوءاستفاده می پردازند.
ایشــان قانون گذاری به خاطر منافع فلان 
فرد یا مجموعه را از دیگر آفات قانون گذاری 
دانســتند و در نکته ای دیگــر افزودند: در 
مجلس، »لایحه« باید بر »طرح« اولوی ت 
و غلبه داشته باشد؛ چرا که دولت در تقدیم 
لوایح امکان اجرا شــدن آنها را هم در نظر 

می گیرد.
»اثرپذیــری از جوزدگــی و فضاســازی 
تبلیغاتی دشمنان یا اصحاب تبلیغ«، آفت 
دیگری بود که رهبرانقلاب، نمایندگان را از 
آن کاملا منع کردند و افزودند: ملاحظات 
جناحی و دسته بندی ها نیز مطلقاً نباید در 
بررسی و تصویب قوانین نقش داشته باشد.

ایشــان افزودنــد: البته به دلیل ســلایق 
مختلف، دســته بندی همیشه در مجالس 
بوده اما نباید گذاشــت به صورت دوقطبی 
درآیــد و به جــای حــق و مصلحت، در 

قانون گذاری تأثیرگذار شود.
حضرت آیت الله خامنــه ای در جمع بندی 
این بخــش از سخنانشــان تأکید کردند: 
قانون را با سلامت، طهارت، و برای رضایت 
و نصرت خدا بنویســید که اگر این باشد، 

حتما برکت می یابد.
رهبرانقــلاب بخــش دوم سخنانشــان را 
به ویژگی هــا و عملکرد مجلــس یازدهم 
اختصاص دادند و گفتند: بعد از 3 ســال، 
در مجموع این مجلس را همچنان انقلابی، 
جوان و پرتحــرک می دانم؛ البته این نگاه، 
کلــی و بدون در نظر گرفتن اســتثنائاتی 
اســت که ممکن اســت در مجلس وجود 

داشته باشد.
شناخت مشکلات کشــور و قانون گذاری 
برای حل آنها، دیگــر خصوصیتی بود که 
ایشــان برای مجلس یازدهم برشمردند و 
گفتند: عمده قوانین برای مبارزه با فساد، 
رفع تبعیض، رفــع انحصار و بهبود فضای 

کســب و کار و با »قاطعیــت و صراحت« 
تصویب شده است.

حضرت آیــت الله خامنه   ای برخی مصوبات 
مجلس فعلی را راهبردی دانستند و گفتند: 
قانون اقدام راهبــردی برای لغو تحریم ها، 
مصوبه ای اساســی و مهم بود که کشور را 
از ســرگردانی در مسئله هسته ای و حالت 
ندانم کاری نجــات داد که نتایج اجرای آن 
را حتی در عرصه جهانی مشاهده می کنیم.

ایشــان قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت را قانونی بســیار مهم خواندند و 
افزودند: قانون جهش تولید دانش بنیان هم 

از جمله مصوبات راهبردی مجلس است.
رهبر انقلاب »ساده زیستی و پرهیز از رفتار 
اشرافی مآبانه و نگاه بالا به مردم« را ویژگی 
بسیاری از نمایندگان مجلس دانستند و در 
عین حال افزودند: البته استثنائاتی در این 

زمینه هم وجود دارد.
حضرت آیــت الله خامنه ای با توصیه مؤکد 
به نمایندگان مجلس برای از دست ندادن 
ویژگی »نشست و برخاســت و تواضع در 
مقابل آن ها«، افزودند: البته این مســئله 
بــا دادن وعده هــای غیرقابل تحقق کاملا 

متفاوت است.
ایشان ســال آخر مجلس را سال حساسی 
خواندند و گفتنــد: از جمله گرفتاری های 
کشــور، ســال آخر مجالس اســت؛ چون 
نمایندگان در شــرف انتخابات و نگاه های 
مردم قرار می گیرند، اما شــما سعی کنید 
بدون توجه به انتخاب شــدن یا نشدن در 
انتخابات اســفند امســال، کار کنید؛ چرا 
کــه آنچه می ماند فقــط کار برای رضایت 

پروردگار است.
رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنانشــان 
چنــد توصیه مهم خطاب بــه نمایندگان 

مجلس بیان کردند.
ایشان در بیان توصیه اول با اشاره به دوگانه 
»تقریب یا تخریــب« در روابط مجلس با 
ســایر قوا بخصوص دولت، گفتند: در نگاه 
تخریبی، طرفین به چشم رقیب و با هدف 
به خاک مالیدن شــانه یکدیگر به هم نگاه 
می کننــد که این نگاه چه از طرف دولت و 

چه از طرف مجلس، خطرناک و مشکل ساز 
است.

ایشان با اشاره به نمونه هایی از آثار این نگاه 
تخریبی که موجب معطل شدن کار کشور 
می شــود، خاطرنشــان کردند: در گذشته 
یکی از رؤسای مجلس شکایت می کرد که 
دولت چون ترکیب مجلــس را مورد نظر 
خــود نمی داند، به مجلس لایحه نمی دهد 
کــه البته در اینگونه موارد، راه علاج، تهیه 
و تصویب طرح ها به دســت خود مجلس 
است؛ یا اینکه به دولت قانونی ابلاغ می شود 
اما آئین نامه های آن تنظیم، و آن قانون اجرا 
نمی شود. در نگاه تخریبی، مجلس هم در 
بکارگیری ابزارهای نظارتی مانند ســؤال، 
تذکر و اســتیضاح افــراط می کند و مثلًا 
وزیری که هنوز ســه ماه از رأی اعتماد به 
آن نگذشته است، اســتیضاح می شود که 
اینها ناشی از همان نگاه رقیب پنداری است.

حضرت آیت الله خامنــه ای، نگاه و رویکرد 
درســت را نگاه تقریبی، مکمــل بودن و 
یک پیکره دیدن مجموعه نظام دانســتند 
و افزودنــد: رویکرد مجلــس و دولت باید 
همــکاری و هم افزایــی باشــد. البته این 
تذکــرات را بــه دولت و قــوه قضائیه هم 
می دهیم اما دولت بار اجرا را بر دوش دارد 
و بــا توجه به حجم زیــاد کار، مطالبات و 

توقع از آن، باید مراعات دولت را کرد.
ایشــان با تأکید بر خودداری از وارد کردن 
مناقشات در روابط دولت و مجلس، گفتند: 
در مواقع همکاری مجلس با دولت، گاهی 
برخی افراد بداخلاق در مطبوعات و فضای 
مجازی، مجلس را متهم می کنند که دولتی 
شده و استقلال خود را از دست داده است 
ولی نبایــد به این حرفها که از روی غرض 
یا بی اطلاعی از مصلحت است، اعتنا کنید.

 توصیه بعدی رهبر انقلاب به نمایندگان، 
»پرهیز از بعضی ســخت گیری ها در قبال 
وزرای معرفی شده به مجلس« بود که در 
این زمینه گفتند: در تشخیص صلاحیت ها 
دقت کافــی و در حد معقــول و منطقی 
ســخت گیری کنید اما نه به شــکلی که 
موجب شود وزارتخانه تا مدتها بدون وزیر 

بماند که اکنون هم چنــد وزارتخانه وزیر 
ندارند و به مجلس معرفی خواهند شد.

»همراه کردن تقــوا و صداقت با حریتّ و 
صراحــت« توصیه دیگــر رهبرانقلاب به 
نمایندگان بود که گفتنــد: اگر موردی از 
طریق تذکر دادن به دستگاههای مسئول 
و اطلاعاتی و دولتی قابل حل است لزومی 
ندارد علنی بیان شود و در مواردی هم که 
بیان علنی لازم است، تقوا و صداقت رعایت 

شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در نکته ای مهم 
افزودنــد: گاهی برخی می خواهند به فلان 
مسئول سیلی بزنند اما در عمل به مجلس 
ســیلی می زنند در حالی کــه تعرّض به 
آبروی افراد و هویــت دینی و انقلابی آنها 
جایز نیســت. البته این توصیه مربوط به 
مردم هم هست ولی ما مسئولان که روی 
منبرهای بلند نشسته ایم و همه صدای ما 
را می شنوند، باید این ملاحظات را بیشتر 

رعایت کنیم.
ایشــان در توصیه ای دیگر با اشاره به سال 
آخر مجلس یازدهم، به نمایندگان گفتند: 
نگذاریــد وجاهت طلبــی روی حرفهــا و 
اقدامات شــما اثر بگذارد و این را که فلان 
حرف یا فلان کار موجب علاقه مندی مردم 
و افزایش احتمال رأی آوری می شود، بکلی 
از ذهــن خود خارج کنید کــه این کار از 

مجاهدت های مهم و لازم است.
رهبر انقــلاب در توصیه پایانی با تأکید بر 
به سرانجام رساندن کارهای بزرگ مجلس 
در سال آخر همچون برنامه هفتم، پیگیری 
شعار ســال، نهایی کردن لوایح نیمه کاره 
و جبــران خلأهــا و قصورهــا، خطاب به 
نماینــدگان گفتند: ســرافراز وارد مجلس 
شدید، ان شــاءالله سرافراز از مجلس خارج 

شوید.
در ابتــدای ایــن دیــدار رئیــس مجلس 
شــورای اســلامی ضمن بیان گزارشی از 
عملکرد مجلس یازدهم، »ایجاد نقشه راه 
برای اولویت بنــدی در قانون گذاری« را از 
مهمتریــن وجوه تمایز ایــن دوره مجلس 

برشمرد.
برای  اقتصــادی  قوانیــن  تحول  بســته 
اصلاح نظــام بانکی؛ تصویــب قوانین در 
مالیات، مسکن، خودرو،  نظیر  حوزه هایی 
بیمه، شفافیت، کشاورزی و تولید؛ قانون 
رتبه بنــدی معلمــان، قانــون حمایت از 
خانواده و جوانــی جمعیت، طرح اصلاح 
قانــون انتخابات، تصویــب کلیات لایحه 
ارتقاء امنیت زنان، طرح نظام بخشــی به 
فضای مجازی و تصویب دو فوریت لایحه 
حجاب و عفــاف از جمله کارنامه تقنینی 
یا موضوعات در دســت بررســی مجلس 
یازدهم بود کــه آقای قالیباف درباره آنها 

توضیح داد.
رئیس مجلس، »خلافیت در ظرفیت سازی 
بسترهای نظارتی« را وجه دیگر تمایز این 
دوره مجلس خوانــد و افزود: در این دوره، 
ابزارهای نظارتی همچون »سوال، استیضاح 
و تحقیــق و تفحص« به پشــتوانه نظارت 
میدانی و ســتادی و همچنین ناظر بر حل 
مسائل عینی مردم به کار گرفته شده است.

کنش فعالانه در عرصه دیپلماسی و مقابله 
حقوقی با تهدیــدات خارجی، تلاش برای 
اصلاح ســاختار بودجه با ایجاد ســامانه 
هوشــمند بودجه ریزی و نظارت جدی بر 
شــرکت های دولتی دیگــر نکاتی بود که 

رئیس مجلس به آنها اشاره کرد.


